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NEKA) VAŽNIH NALOG 
PRI DELU SINDIKATOV

Na Murskem polju že žanjejo

XII. in XIII. plcnnm Centralnega od
bora Zveze sindikatov Jugoslavije sta v 
glavnem določila vlogo in mesto sindikalnih 
organizacij v novih pogojih, ko so delavci 
prevzeli upravo podjetij v svoje roke. Toda 
sindikalne organizacije se še vendarle niso 
v celoti znašle v novi vlogi. V večini pri
merov so se nehale ukvarjati z raznimi ne
posrednimi gospodarskimi in socialnimi 
vprašanji in se posvetile predvsem politični 
vzgoji delavcev, kar je vsekakor najvaž
nejša, vendar pa ne njihova edina naloga. 
Prav zato je XIV. plenum, ko je pred 14 
dnevi zasedal v Beogradu, še posebej raz
pravljal o nalogah sindikalnih organizacij 
pri reševanju neposrednih gospodarskih in 
socialnih vprašanj delavcev in uslužbencev 
in s tem v zvezi sprejel pomembne sklepe.

Ne smemo pozabiti, da sindikalne orga
nizacije. če ne rešujejo vrste drobnih in 
velikih vprašanj, ki se pojavljajo v pod
jetjih, pravzaprav zožujejo vsebino svojega 
dela. To seveda negativno vpliva na njihov 
razvoj kot množičnih organizacij. Popolnoma 
zgrešeno je stališče, če kdo misli, da so 
te stvari pravzaprav izključno le naloga 
delavskih svetov in da zato sindikalne orga
nizacije niso dolžne skrbeti tudi za življenj
ske In delovne pogoje delavcev itd.

Na plenumu je bilo poudarjeno, da so 
sindikati pri sprejemanju zakonitih predpi
sov. uredb in ukrepov, ki se nanašajo na 
življenjske in delovne pogoje delovnih ljudi, 
v precejšnji meri pomagali. Naš zakon o 
socialnem zavarovanju na primer in razni 
drugi predpisi ter uredbe, s katerimi so 
bili urejeni delovni odnosi, spadajo med 
najnaprednejše na svetu. Toda resnica je, 
da so se s tem doslej v glavnem ukvarjala 
le višja, lahko bi rekli, samo najvišja sin
dikalna vodstva in še to takrat, ko je šlo 
za zakone in predpise splošnega značaja, ki 
so se nanašali na delavski razred vse države. 
Toda najvišia sindikalna todstva — pred
vsem krajevni sveti in podružnice v pod
jetjih pa niso sodelovala pri sprejemanju 
raznih ukrepov, ki so jih izdajali ljudski 
odbori, čeprav so se ti čestokrat neposredno 
nanašali na vprašanja življenjske ravni 
delavcev (n. pr. neupravičeno povišanje cen 
v gostinskih obratih, zvišanje najemnine, 
cen elektrike, vode itd.) In bi zato nižja sin
dikalna vodstva s pomočjo svetov držav
ljanov lahko dosegla od organov oblasti re
šitev raznih komunalnih vprašani posamez- 
eih mest. izboljšanje zdravstvenih in kul
turnih pogojev življenja Itd. Na ta način 
bi se aktlvizirale sindikalne organizacije 
nrl sorejemanju raznih predpisov in ukre- 
P°v- To na je 'zelo velika stvar.

Pa tud! v okvira tega. kar je delavcem 
Z zakonom zajamčeno, je vrsta možnosti, da 
se na pobudo sindikatov izboljšajo življenj
ski pogoji delavcev. Veliko bi se lahko še 
storilo za izboljšanje zdravstvene službe, 
higiene v delavskih stanovanjih, posebno v 
stanovanjih gozdnih delavcev, na gradbiščih 
velikih objektov, kjer stanu jejo delavci v 
skupnih stanovanjih itd., kakor tudi za 
izboljšanje prehrane v delavsko uslužben- 
skih restavracijah In menzah, kjer je hrana 
pogostokrat slaba, ne zato, ker ni na raz
polago prehrambenih predmetov, ampak naj
večkrat zato, ker se hrana ne pripravlja 
dovolj skrbno, niti se živila primerno ne 
hranijo itd. Vsa ta na prvi pogled drobna 
vprašanja, če bi se pravilno reševala, bi 
lahko z večjim prizadevanjem sindikalnih 
organizacij v precejšnji meri vplivala na 
izboljšanje življenjskih pogojev delavcev.

6e posebno vlogo pa imajo sindikalne 
organizacije v pogledu zaščite pravic de
lavcev. kakor so določene z zakonom, ali z 
delovno pogodbo, sklenjeno med delavcem ln 
podjetjem. Napačno ,1e mnenje — kakor je 
bilo poudarjeno na plenumu - da je sedaj, 

"f,avpL n?evzeIi vodstvo podjetij v svoje roke, odveč vsaka intervencija sindi

katov kot delavske organizacije v primerih, 
kadar gospodarska vodstva ali nekateri 
organi ljudske oblasti okrnjujejo pravice 
delavcev. Nakazana je bila vrsta primerov, 
kako gospodarska vodstva zlorabljajo nad
urno delo, ki ga ne plačujejo po uredbi. 
Na ta način podjetja odtegujejo zaslužek 
delavcem ln skušajo znižati proizvodne 
stroške, namesto da bi bolje organizirali 
delo. Izkoristili mehanizacijo Itd.

Še težji prekrški se dogajajo pri obra 
čunavanju In izplačilu zaslužka. V zeniškl 
železarni n. pr. so v letu 1950 z nepravilnim 
obračunavanjem odškodnine za letni dopust, 
za državne praznike itd. 2100 delavcem od
tegnili okrog 1.5 milijona dinarjev preveč. 
Prav tako so v gradbenem podjetju »Nei- 
mar« v Varešu odtegnili delavcem od za
služka več kot pol milijona dinarjev. Za 
zaščito teh pravic delavcev so se nekateri 
sindikalni voditelji obnašali naravnost opor
tunistično in se popolnoma postavili na 
zgrešeno stališče gospodarskih vodstev, češ 
da je neplačevanje nadurnega dela in ne
upravičeno izkoriščanje prostovoljnega dela 
v interesu podjetja in izgradnje. Razum
ljivo je zato. da ti ljudje, ker zagovarjajo 
popolnoma nepravilne in duhu naših zako
nov popolnoma tuje pojave, tolikokrat na
letijo pri delavcih na nerazumevanje.

V zvezi s tem je bila značilna tndl di
skusija na plenumu, ko je eden delegatov 
poudaril, da so plače gradbenih delavcev v 
Bosni in Hercegovini silno nizke in da je 
sindikat, v tem pogledu brez moči. Takšno 
mišljenje je nepravilno: sindikalna orga
nizacija lahko predloži delavskemu svetu

kot voditelja podjetja — v kolikor pa je to 
pojav v vsej gospodarski panogi tudi 
delavskemu svetu gospodarskega združenja, 
da ugotovi, zakaj je zaslužek delavcev tako 
nizek. Prav gotovo bi v takem primeru ugo
tovili, da je temu vzrok le slaba organi
zacija dela in premalo Izkoriščen delovni 
čas, ker delavci zaradi teh pomanjkljivosti 
ne morejo izpolniti norm, zato je, razumlji
vo, tudi njihov zaslužek nizek.

Vsa ta vprašanja, kakor vidimo, bi 
lahko bila veliko hitreje rešena, če bodo 
v bodoče sindikalne organizacije pri tem 
aktivnejše. Glasno je — in to je v sklepih 
tudi poudarjeno — da sindikalna vodstva 
omogočijo delavcem, da na raznih sesfankih 
in javnih zborovanjih svobodno ln vsestran
sko sodelujejo v diskusiji po vseh vpraša
njih ln ukrepih, katere izdajajo bodisi ljud
ska oblast ali gospodarska vodstva in tako 
vplivajo na njihovo pravilno Izvajanje.

Povsem razumljivo je, da v danaSgJIh 
mednarodnih in naših pogojih še ne moremo 
pričakovati, da se bodo življenjski pogofl 
naenkrat in korenito Izboljšali. Tega se 
dobro zavedajo vsi naši delovni ljudje. Toda 
napeta borba za likvidacijo gospodarske 
zaostalosti v Industrializaciji države pa 
vendarle predstavlja temelj za temeljito iz
boljšanje življenjskih in delovnih pogojev. 
Ta pa je sedaj pri nas v polnem razmahu. 
Kljub temu pa se do neke mere lahko živ
ljenjski In delovni pogoji s povečanim pri
zadevanjem in skrbjo za ljudi vendarle že 
izboljšajo, prav sindikalne organizacije pa 
so tiste, ki lahko za to — trenutno — veliko 
store.

Čeprav je bilo pričakovati, da se bo letošnja žetev zaradi preobilnega 
dežja nekoliko zakasnila, so v južnih krajih po večini žetev že opravili. 
Tako so v Vojvodini. Banatu in drugih žitorodnih pokrajinah začeli z žetvijo 
že pred štirinajstimi dnevi. Pričakuje se, da se ho v Sloveniji pričela žetev 
proti koncu tega meseca. Medtem pa poročajo, da so v Prekmurju že padli 
prvi snopje.

SLOVENIJA SE PRIPRAVLJA NA

PRAZNIK VSELJUDSKE VSTAJE
S Velul P-ri" te^k/ Stafete. v katerih bo predvido- ljajo redno poročil o pripravah za pro-

vzjsšrJL'*' - *•« *1*-0 *eto *** ■"”**• *
ške in izvenairmadne vzgoje.

Čeprav okrajni odbori ZB ne poši-

prave
naše vseljudske vstaje.

Po vseh okrajih so že ustanovljeni 
pripravi j ailni odbori, v katerih so zasto
pane vse množične organizacije. Zvečer 
pred 22. julijem bodo povsod priredili 
svečane proslave s kul turnim in fizkul- 
turnim sporedom. Mladinske organiza
cije v posameznih okrajih so se obvezale, 
da bodo zakurile kresove na vseh večjih 
hribih. 22 juilija se bodo po vseh okra-

priprave najbolj uspešno napredujejo v 
Slovenjem Gradcu, Kočevju, Gorici, Ma
riboru-okolici itd.

Kako se pripravlja Ljubljana na 22. julij
v tednu pred 22. julijem bodo v ve

čini terenov posebni množični sestanki, 
na katerih bodo bivši borci oživljali

jih vršile komemoracije zapadlimi borci Zvečer “■ ,.osv<>b?d'^e ™jne.
in žrtvami fašističnega nasilja. Delovni nJ 2?' ,dl,em W° ?°laž?!l
kolektivi bodo ob tej priliki pokazali v 
obliki grafikonov uspehe, ki so jih do
segli v zadnjih letih. Organizacije Zveze 
borcev pa bodo organizirale množične 
obiske partizanskih krajev, kjer bodo 
sodelovali SKUD, godbe, igralske dru
žine itd. V tistih okrajih, kjer imajo
zbran material osvobodilne vojne, bodo 
na ta dan otvorjeni tudi muzeji. 22. julija 
bo odkritih tudi 129 spominskih plošč 
v krajih, kjer so divjale velike bitke itd. 
Prav tako bo odkritih tudi 23 spome
nikov.

Poseben poudarek prvemu praznova
nju 22. julija bodo dale nedvomno par-

vseh terenih vence na partizanske 
grobove, spomenike itd. Ob 17. popoldne 
pa bodo množične organizacije priredile 
velik sprejem partizanskim štafetam, ki 
bodo prišle iz glavnih krajev Slovenije. 
Po sprejemu, ki bo verjetno na Kon
gresnem trgu, bo veliko vseljudsko zbo
rovanje na čast 22. julija.

Na sam praznik bo v Ljubljani vrsta

manjših prireditev, fizkulturnih tekmo
vanj itd. Priporočljivo pa je, da gre čim- 
več ljudi na partizanski tabor v Dolo
mite, kjer je bil med vojno nekaj časa 
sedež CK KPS in Vrhovnega štaba. Na 
Rašici, kjer je bila ustanovljena prva 
ljubljanska brigada, bo ta dan velik fe
stival z obširnim fizkultumim in kul
turnim sporedom. Množične organizacije 
rajona Polje bodo odkrile spomenik pad
lim borcem v Zalogu pred zadružnim 
domom. V načrtu je tudi, da bodo vsi 
rajoni obnovili stare in odkrili nove 
spominske plošče.

RUDNIKI SLOVENIJE razstavljajo

POLLETNI PLAN so Izpolnili
KOLEKTIV STEKLARNE HRASTNIK

Hrastniški steklarji so dali obljubo, 
da bodo petletni plan izpolnili do dne 
15. oktobra t. L Tako so tudi v prvem 
polletju letošnjega leta kljub temu, da 
so bile v popravilu steklarske peči, do
segali. in presegali mesečne planske na
loge in izpolnili polletni plan 26, junija.

Toda ne samo borba za plan, tudi 
druga dela je bilo treba v tem času iz
vršiti, poleg tega pa se še pripravljati 
za izpite za naslov višjih zvanj. Zvanje 
mojstra-steklarja si je pridobilo 27 stek
larjev, višjega specialista pa 20, poleg 
tega je opravil še eden izpit za mojstra- 
topUničarja in 2 steklobrusilca za naziv 
višji specialist-steklobrusilec.

Tudi proiesionisti so v tem času na
pravili izpite ter sta med njimi tudi 2 
večkratna mojstra im sicer tov. Velef 
Anton in Podlunšek Adi. 3 proiesionisti 
so napravili izpit za mojstra, 11 pa za 
višjega specialista.

Vsi ti uspehi, volja do dela in zavest 
je dokaz, da bo kolektiv izpolnil obljubo 
ln izvršil petletni plan do 15. oktobra.

R. F.

GRADBENO PODJETJE »ISTRA«
Kolektiv slovenskega gradbenega pod

jetja »Istra*, ki dela v LR Bosni in Her
cegovini, je izvršil polletni plan 8 dni 
pred postavljenim rokom.

2e v počastitev partijskih volitev v 
podjetju in na čast rojstnega dneva mar
šala Tita je kolektiv šoferjev sprejel ob
veznost, da bo delal, ako bo potrebno, 
tudi ponoči, samo da bo gradbeni mate
rial pravočasno prišel na gradbišča. Svoje 
obveznosti so šoferji častno izpolnili. Vsi 
skupaj so opravili 830 prostovoljnih ur 
dela za prevoz materiala, hkrati pa pri
hranili precej goriva. Tovariša Babajič 
A s i m in R o n d i c I b r o sta prihranila 
347 kg goriva, kljub temu, da oba tova
riša vozita kamione, ki jima je doba tra
janja že iztekla.

Vojno gradbeno ‘podjetje »Istra« si je 
• tekmovanju z osettU podjetji Vojnega

gradbinstva le trikrat zaporedoma osvo
jilo prvo mesto, le v aprilu je bilo zaradi 
ažurnega knjigovodstva na predzadnjem 
mestu.

Na mitingu, ki so ga pripravili sredi 
junija, je bilo proglašenih 198 udarnikov, 
3G0 delavcev in nameščencev pa je bilo

Društvo rudarskih in metalurških in
ženirjev in tehnikov Slovenije je 1. ju
lija odprlo v Ljubljani razstavo, na ka
teri ni prikazana le velikanska volja, 
trud in napor naših rudarjev, temveč 
tudi vsa tehnična stran rudarstva.

Razstava je obsežna, vendar prepro
sta, jasna in poučna. Od globinskega 
vrtanja, od koder dobe rudna jedra, pa 
preko laboratorijev, v katerih razčlenju
jejo in preiskujejo snovi, jih brusijo v 
prah in umetno tope ter iščejo njih se-

pohvaljenih. Za najboljše gradbišče pod- stavine, spremljajo delo človeka, ki od-
jetja je bilo proglctšeno prvo gradbišče *---- ------ ------------------ ‘— ;~J"
prvega delovnega področja, kot najboljša 
brigada v podjetju pa je tesarska brigada 
Ludvika Špindlerja, ki je presegala normo 
povprečno za 124%. Tako je 22. junija 
podjetje izpolnilo polletni 
plan s 102%.

Delovni kolektiv »Istre* ima vse po
goje, da si bo tudi še tretjič pridobil pre
hodno zastavo in izpolnil obveznosti, ki 
jih je sprejel.

grinja obraz zemlje in rije v njena jedra 
in ne odneha, dokler ne iztrga globoko 
doli v zemlji s svojo voljo in delom 
njeno bogastvo.

V tem procesu spoznavamo svoje 
slovenske rudnike: Trbovlje, Hrastnik, 
Zagorje, Mežico, Idrijo, Kočevje, Laško, 
Kanižarico, Velenje", Senovo, Črno itd. 
im zremo njih zgodovino: idrijski rudnik, 
ki je začel delovati leta 1492, Mežica 
1809 itd.

Spoznamo pa tudi, kako se ruda iz- 
premmja v kovino. Zasledujemo pot 
svinčene rude, gledamo, kako jo zdrobe 
v P™i ko pride v Rotacijo, kjer se 
oddaljuje svinec od cinka, vidimo sušilni 
f*L°i topilnico... in že so pred nami
izdelki: pločevine, cevi, kosi svinca,
šibre ..., naše veliko bogastvo za izvoz. 
Zvemo za vulfanit (rumenico), ki ga bo
mo uporabljali za izdelovanje najtršega 
jekla im barvanje najtemnejšo tkanine ..,

Jn vse to stoji živo pred nami: rud
niki, topilnice, separacije, sušilnice itd., 
vse je kot v resnici — le v miniaturi, 
a plastično in popolno, vse pa še izpo
polnjujejo orodje, vozički, miniaturni 
stroji, fotografije, pojasnila ...

_ 6rai premog, rjavi premog, lignit, 
svinčena ruda, živo srebro, bar it, kao- 
lin . . . vsi ti rudniki zažive pred nami, 
pred nami pa ostanejo tudi tisoči in ti
soči rudarjev, ki v teh rudnikih delajo.

Rudarjev pa ne srečamo samo pri 
delu, temveč jih vidimo tudi pri počitku, 
za katerega je poskrbela družba. Vidimo 
ga doma pri družini, pri delu ob svoji 
hišici, v kulturnem domu pri petju in 
igri, na planinah, pri nogometu, odbojki, 
teku, pri šahu... pa tudi na letovanju 
ob morju, v jezerih in sneženih vrhovih, 
iz zibke v jaslih pa se nam smehljajo 
obrazki njihovih zadovoljnih, zdravih 
otrok. ..

Razstava je tako živa in poučna, da 
bo žal vsakomur, ki je ne bi videl.

Začeta se je
iseltudsha razprava
0 organliodli m delu
1 udsklh odporov

Pred letom dni so pričeli delavci pre
vzemati gospodarska podjetja v neposredno 
upravo. To je bil začetek odločilnih spre
memb v našem narodnem gospodarstvu, ki 
označuje prehod od državnosoclallstičnega 
na neposredno družbeno gospodarjenje. Že 
takoj ob nastajanju delavskih svetov je 
bilo jasno, da se bodo mogli uveljaviti le. 
če se Istočasno s spremembami v gospodar
stvu lzvrše tudi temeljite spremembe v 
državni upravi ln sploh družbenih ln javnih 
organih. Razvoj družbenih dogodkov ,ie to 
v celoti potrdil in nam narekuje dosledno 
prilagoditi delo in organizacijo obstoječih 
državnih, družbenih ln javnih organov ter 
ustanov novo nastalim prilikam v gospo
darstvu. V tej luči moremo tudi razumeti 
množico korenitih sprememb, ki so se pri 
nas Izvršile v tako skopem času, kot Je 
eno leto. Vendar pa ta proces še ni dovršen, 
nasprotno, ta proces je v polnem razmahn.

Trenutno Imamo pred seboj dva osred
nja problema vseh teh preobrazb: izdelava 
takega sistema finančnega poslovanja, ki bo 
lahko postal hrbtenica novega gospodarje
nja ln pa Izoblikovanje organizma ljudskih 
odborov, ki bo odgovarjal novemu načinu 
gospodarjenja. Osnovna misel, ki nas vodi 
pri reorganizaciji ljudskih odborov je tež
nja. da dosledno ločimo opravke neposred
nega upravljanja gospodarstva, ki naj jih 
vrše delavski sveti, od upravno političnih 
poslov, ki naj jlb vrše ljudski odbori. Svet 
za zakonodajo In Izgradnjo ljudske oblasti 
je Izdelal osnutek o organizaciji In delu 
ljudskih odborov ln ga dal v splošno javno 
razpravo. To pa je tudi poziv na javno raz
pravo. ki omogoča res najširšim plastem 
delovnega ljudstva, da v njej tvorno sode
lujejo.

Delavstvo bo lahko obogatilo tx> razpravo 
z zrelimi pobudami, predlogi ln nasveti. De
lavci Imajo namreč lz enoletnega gospodar
jenja v podjetju že obilo Izkušenj In bodo 
na temelju praktičnih ugotovitev lahko 
marsikaj predlagali tako glede npravno- 
polltlčne organizacije ljudskih odborov In 
njihovih družbenih slnžb, kot glede raz
mejevanja gospodarskih ln upravnih poslov.

Da pa bi delavci lahko člmplodneje so
delovali v razpravah, je treba, da jih sindi
kalne organizacije spoznajo z obrisi bodoče 
organizacije ljudskih odborov. Zaželjeno ie, 
da bi spoznali s temi vprašanji čimšlršl 
krog našega članstva. V ta namen bodo sin
dikalne organizacije prejele od svojih re
publiških odborov brošuro »Teze za diskusijo 
o organizaciji In delo ljudskih odborov«. 
Seveda ni naklada omenjenih brošur tolik
šna, da bi jo mogel dobiti vsak posameznik. 
Tudi sama tvarina ni take prirode, da bi 
jo mogel plodno obravnavati vsak posamez 
nlk zase brez temeljnih razlag In pojasnil. 
Končno tudi povsod ne bodo posvečali enake 
pozornosti vsem vprašanjem, ki so v tezah 
nakazane.

Člane sindikata državnih uslužbencev 
bodo prav gotovo bolj zanimala poleg sploš
nih vprašanj tista poglavja, ki govore o 
notranji organizaciji organizma ljndsBh 
odborov, delavce Iz proizvodnih podjetij bolj 
prenos gospodarske operatlve ln komerciale 
na delavske svete ln organizacija npravno- 
polltlčnega organizma za splošni nadzor 
nad gospodarstvom, delavce trgovskega sin
dikata še posebej njihova vprašanja ln tako 
dalje. S tem pa ni rečeno, da ne bodo te
meljilo obravnavali tndl drugih vprašanj. 
Tako recimo naj ne bo sindikata, ki ne bi 

Nadal jevan je na 2. strani.

Del razstave, id prlkaccnje proizvodnjo naših rudnikov

SKLICAN JE OSMI PLENUM GLAVNEGA
ODBORA SINDIKATOV SLOVENIJE

Po sklepu xn. seje predsedstva GO ZSS se sklicuje osmi Mrši plenum 
Glavnega odbora sindikatov Slovenije za dne 14. julija 1951 ob 8. uri v veliki 
dvorani Doma sindikatov v Ljubljani.

Dnevni red:
1. Zaščitne in vzgojne naloge sindikalnih organizacij.
2. Proračun ln bilanca GO ZSS.
3. Razno.
Poleg članov plenuma so vabljeni tudi člani predsedstva vseh republiških 

odborov sindikatov, predsedniki vseh sindikalnih svetov ter krajevnih, okrajnih 
in področnih odborov sindikatov in predsedniki 50 podružnic. Vabila bodo do
stavljena pismeno.

Zunanji tovariši naj pridejo pravočasno v Ljubljano, da bo plenum lahko 
začel z delom točno ob napovedani uri ln končaj z delom še Isti dan do 18. ure.

la pisarne Tajništva GQ ZSS
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Ob letu DELAVSKIH SVETOV I
Ob prvi obletnici, ko je bil spre

jet zakon o upravljanju državnih go
spodarskih podjetij in višjih gospo
darskih združenj po delovnih kolek, 
tivih, je predsednik CO ZSJ tovariš 
D j uro Salaj odgovoril na nekaj vpra
šanj uredniku Tanjuga, Iz odgovorov 
tovariša predsednika povzemamo naj
važnejše njegove misli:
Najvidnejši dosedanji uspehi pri delu 

delavskih organov uprave so v uspeš
nem reševanju proizvodnih vprašanj. 
Novi delavski sveti im upravni odbori so 
se lotili najdeliikatneijših proizvodnih 
vprašanj, kot je organizacija tehnolo
škega procesa in delovnih mest, zniža
nje proizvodnih stroškov, odprava ne
potrebnega administrativnega aparata itd. 
Delavski organi uprave so v precejšnjem 
številu podjetij spodbuditi iniciativo de
lavcev in vodilnih uslužbencev in tako 
izkoristili del notranjih rezerv, ki prej 
niso bile izkoriščene, V podjetjih, kjer 
delavski sveti in upravni odbori prouču
jejo in rešujejo proizvodne probleme, 
dosegajo dobre uspehe pri izpolnjevanju 
proizvodn o - f iman čnih planov. Eden naj
večjih uspehov v delu delavskih svetov 
in upravnih odborov je v tem, da pola
goma uničujejo birokratični način uprav
ljanja podjetij ter čedalje bolj razvijajo 
samostojnost delovnih kolektivov. Danes 
imamo že celo vrsto primerov, da se de
lavski sveti in upravni odbori s pravico 
upirajo še vedno obstoječim centralistič
nim pojmovanjem nekaterih gospodar
skih voditeljev ter šablonskemu razume
vanju posameznih strokovnjakov. Osa
mosvojitev podjetij in čedalje večje pra
vice delovnih kolektivov in delavskih 
organov uprave pa tudi ugodno vplivajo 
na vzgojo delavskega razreda, ki ga bolj 
in bolj prežema zavest o njegovi vodilni 
vlogi in mestu, ki ga zavzema v naši so
cialistični družbi.

Čeprav je v prvem času po izročitvi 
podjetij v upravo delovnim kolektivom 
prišlo glede vprašanja pristojnosti do 
nekaterih nesporazumov med delavskimi 
sveti in upravnimi odbori na eni in di
rektorji na drugi strani, se takšni pojavi 
oh podpori partijskih in sindikalnih or
ganizacij čimbolj izgubljajo in prihaja do 
čedalje večje harmonije med organi de
lavske uprave z ene strani ter direktorji 
podjetij in gospodarskih združenj z dru
ge strani. Danes se še v večini podjetij 
Čuti, da imajo enotno vodstvo. Delavski 
sveti in upravni odbori prihajajo čedalje 
bolj do prepričanja, da so z direktorjem 
v enaki meri odgovorni za delo pod
jetja.

Največja pomanjkljivost pri delu 
delavskih organov uprave je v tem, 
da se še zelo malo ukvarjajo z vpra
šanji komercialnega in finančnega 
poslovanja podjetja in prepuščajo od
ločanje o teh vprašanjih direktorju 
ali tehnični osebi podjetja, Vsem de
lavskim svetom še ni popolnoma jas
no, da morajo skrbeti za večjo renta
bilnost proizvodnje, delati na podlagi 
gospodarskega račune, spraviti izdel
ke o pravem času In s kar najmanj
šimi stroški na trg, upoštevati potre
be potrošnikov In pod., kar pa je 
brez stalne kontrole nad finančnim 
in komercialnim poslovanjem nemo- 
goče.

V prihodnje bo od pravilnega ko
mer cialno-finanenega poslovanja podjetja 
v glavnem odvisno izboljšanje življenj
skega standarda delovnih kolektivov, 
ker bo ostal del dobička, t. j. del aku
mulacije na razpolago delovnemu kolek
tivu za lastno kapitalno graditev, zidavo 
stanovanj in poslopij za kulturne in 
zdravstvene potrebe delovnih kolekti
vov, kakor tudi zvišanje plač, kar po
meni z drugimi besedami, da bodo imeli 
delovni kolektivi v podjetjih, ki so z 
uspehom delala, tudi boljše življenjske 
pogoje, kakor tisti delovni kolektivi, ki 
bodo manj proizvajali in slabše poslo
vali.

Mnogo delavskih svetov in upravnih 
odborov v podjetjih premalo skrbi za 
življenjske in delovne probleme delav
cev, kot da to ne bi spadalo v njihovo 
pristojnost. Do takega naziranja so ne
koliko prispevali tudi posamezni časo
pisi, ki so pisali včasih o delavskih sve
tih tako, kakior da bi skrb za ljudi ne 
bila njihova naloga in da j e' treba vsa 
ta vprašanja prepustiti ljudskim obla
stem.

Partijske in sindikalne organizacije v 
podjetjih morajo stalno pomagati delav

skim svetom in upravnim odborom pri 
odstranjevanju vseh napak pri njihovem 
delu. Sindikalne organizacije posebno 
lahko pomagajo, da s-e povežejo delav
ski organi uprave z vsemi člani delov
nega kolektiva ter na ta način zatro vse 
pojave osamitve delavskih svetov in 
upravnih odborov ki jih imamo ponekod.

Prehod na novi finančni sistem in 
delitev dobička po delovnih kolektivih 
bo prinesel delavskim organom uprave 
in sindikalnim organizacijam zelo odgo
vorne in zapletene naloge. Razdeljeva
nje dela dobišlka bo velikanska tehnična, 
gospodarska pa tudi politična naloga, 
katere uspešno izpolnjevanj e bo odvisno 
v polni meri od vestnosti pravilnega ob
ravnavanja in pravilne priprave delov
nih kolektivov za samostojno razpolaga
nje z delom dobička. Novi sistem plani
ranja povečuje tudi odgovornost in pod
ročje delovnih kolektivov tako, da bodo 
morale sindikalne organizacije posebej 
poskrbeti za to, da bodo usposobile ko
lektive za uspešno proučevanje njihovih 
planskih nalog, da bodo mogli sedelo 
vati tudi pri določanju teh nalog ter v 
celoti dvigniti naše plansko gospodar
stvo.

Na tržaškem velesejmu 
razstavlja tudi Jugoslavija

s

Paviljon s tržaškega velesejma 
Pionirji so si postavili šotore

25, junija je bil odprl tržaški vele
sejem, na katerem razstavlja poleg 24 
drugih držav tudi Jugoslavija.

Naloge tržaškega velesejma izvirajo 
iz posebne gospodarsko-zemljepisne lege, 
pa tudi iz mednarodnega političnega po
mena Svobodnega tržaškega ozemlja, 
saj je Trst naravno tržišče in križišče 
med vzhodom in zahodom, med Podo
navjem in čezmorskimi državami.

Naša država je zavzela letos okoli 
400 kvadr. metrov velesejmskega pro
stora. Jugoslovanski paviljon je urejen 
v novozgrajeni »Palači nar odlov«, v ka
teri razstavljata tudi Grčija in Avstrija. 
Paviljon je urejen po načrtih profesorja 
ljubljanskega vseučilišča arhitekta Mi
hevca. ■

Les je naš najvažnejši izvozni artikel. 
Zato so na tržaškem velesejmu razstav
ljeni številni lesni izdelki od furnirja,

desk, pohištva, suhe robe do športnega 
orodja. Veliko pozornost obiskovalcev 
vzbujajo tudi lepe preproge. - Razstav
ljamo tudi najraznovrsitnejša vina, žga
nja, likerje itd. Svoj oddelek so dobile 
tudi KDZ in državna kmetijska "posest
va, ki razstavljajo nekatere prehrambene 
proizvode. Med drugimi podjetji raz
stavljajo svoje izdelke tudi Tovarna 
emajlirane posode iz Celja, Tovarna kri
stala iz Rogaške Slatine, usnje in usnje
no galanterijo pa razstavljajo naše us- 
njiarne.

Tudi druge države so lepo uredile 
svoje razstavne prostore. ZDA razstav
ljajo v glavnem motorna vozila. Na vele
sejmu so zastopane glavne avtomobilske 
družbe, kot so »General Motors«, ki je 
na velesejem postavila »evropski model« 
avtomobila znamke »Opel Olimpia«.

Tudi Zahodna Nemčija razstavlja v 
glavnem motorna vozila. Posebno pozor
nost in občudovanje vzbujajo kvalitetna 
motorna kolesa znamke BMW. Italija se 
je na letošnjem tržaškem velesejmu 
predstavila s traktorji znamke »FIAT«, 
med katerimi so tudi veliki goseničarji, 
pripravni za rigolanje.

Osnovna značilnost političnega življenja 
- prejšnjega tedna je nedvomno velika aktiv
nost OZN v zvezi z Malikovlm predlogom 
za mirno rešitev vojne na Koreji. Takoj 
po Malikovem predlogu so se zbrali v 
IVashingtonn predstavniki 16 držav, ki se 
borijo na Koreji, ter izdelali pogoje za 
mirovna pogajanja. Proti pričakovanju so 
v Fenjangu oziroma Pekingu te predloge 
takoj sprejeli, čeprav z nekaterimi pridržki. 
Prav zaradi te sumljive naglice, s katero 
skušajo v Kremlju naenkrat doseči mir na 
Koreji, se nam vse bolj vsiljuje vprašanje, 
kakšni načrti so vodili Moskvo, da je pred
lagala mir na Koreji.

Poglejmo nekaj motivov, ki so po vsej 
verjetnosti vodili Kremelj, da je napravil 
tako» miroljubno« potezo.

Po velikih porazih, ki so jih v zadnjih 
mesecih doživele kitajske in severnokorej
ske čete, so v Pekingu končno uvideli, da 
je zanje vojna na Koreji brezupna tako 

glede same Koreje ka
kor tndl glede zahte
ve, da bi Kitajska do
bila Formozo in bila 
sprejeta v OZN. Na 
zahodu menijo, da je 
Peking v takem polo
žaju zahteval od Mo
skve bodisi povečanje 
dobav orožja za nada
ljevanje vojne ali pa 
takojšnje prenehanje 
vojne. Sovjeti so se 
raje odločili za drugo. 
Vsekakor močna in 
neodvisna Kitajska ne 
bi bila v interesu so
vjetskega ekspanzio
nizma.

Drugi vzrok za spremembo sovjetske tak
tike pa je verjetno tudi strah SZ pred 
močno in oboroženo Japonsko. Ameriški 
osnutek mirovne pogodbe namreč določa, da 
bo Japonska po podpisu mirovne pogodbe 
ustanovila svojo lastno armado. Čeprav so 
se ameriški zahtevki za ponovno oborožitev 
•Japonske nekatere države kot n. pr. Avstra
lija, Nova Zelandija, Anglija itd. v začetku 
upirale, so končno le popustile, prav iz 
strahu, da bi lahko slaba In neoborožena 
Japonska postala druga Koreja. Sovjeti se
daj verjetno računajo, da bodo zaradi more
bitnega prenehanja korejske vojne znova 
oživela nasprotja med zahodnimi državami 
o teh vprašanjih, kar naj bi preprečilo ali 
vsaj zavleklo podpis mirovne pogodbe z Ja
ponsko. V tem primeru bi ostalo Japonsko 
otočje še naprej nezavarovano in bi lahko 
v primeru potrebe služilo SZ kot odskočna 
deska za napad na druge daljnovzhodne 
države.

Nič manj upravičena ni tndl domneva, 
da so se v Kremlju odločili za ta korak 
tndl zato, da bi preslepili zahodni svet. V 
Moskvi verjetno računajo, da hi v primeru 
prenehanja vojne zahodne države prenehale 
tudi z oboroževanjem. V tem primeru bi 
Sovjeti brez večjih težav še povečali svojo 
premoč v oboroženih silah in si zagotovili 
realizacijo svojih napadalnih načrtov. Kon
čno pa tudi ni izključeno, da se hočejo 
Sovjeti s svojim predlogom predstaviti kot 
zagovorniki miru, lear naj bi bil uvod v 
sovjetsko intervencijo na Koreji.

Čeprav so miroljubni ljudje na vsem 
svetu pozdravili ta Malikov predlog, to vse
kakor še ne pomeni, da se je sovjetska po
litika čez noč spremenila iz napadalne v 
miroljubno. Sovjetski predlog je vsekakor 
samo izraz slabosti In neuspehov kremelj
ske politike na Daljnem vzhodu in na svetu 
sploh.

V Iskrenost Malikovega predloga je zato 
res težko verjeti, kajti medtem ko sl Malik 
pripenja oljkovo vejico, uprizarjajo sovjet
ski sateliti nove provokacije proti Jugo
slaviji.

ZLOČIN GENOCIDA — SREDSTVO 
KOMINFORMOVSKE POLITIKE 

PROTI JUGOSLAVIJI
Madžarske In Romunske oblasti so za

čele v zadnjem času izseljevati iz predelov, 
ki meje na Jugoslavijo vse »nezanesljive 
elemente«. V kratkem so Izselili neznano 
kam na tisoče ljudi. V zadnjih dneh sp 
romunske oblasti izselile 13 vlakov pripad
nikov naše narodnostne manjšine, vse te 
nesrečnike trasportirajo proti vzhodu ver
jetno celo v Sovjetsko zvezo. Večina izse
ljencev je bila pred odhodom oropana vsega 
svojega premoženja.

Taka je torej v praksi miroljubna poli
tika Sovjetske zveze in njenih vzhodno
evropskih satelitov. Kako moremo verjeti 
Malikovim miroljubnim frazam, ko moramo 
vsak dan prenašati napadalno politiko, ki 
jo vodijo SZ in njeni sateliti proti naši 
državi. Ni treba še posebej poudarjati, da 
insceniranje obmejnih incidentov, uboji na
ših graničarjev ter izseljevanje nase nacio
nalne manjšine predstavlja veliko nevarnost 
za ohranitev miru na Balkanu.

POLOŽAJ V PERZIJI 
SE JE NEKOLIKO IZBOLJŠAL

Čeprav se je v začetku prejšnjega tedna 
zdelo, da Perzija ne misli popustiti v seda
njem petrolejskem sporu z Anglijo, je v 
zadnjih dneh začela vendarle nekoliko po
puščati. Na drugi strani pa so tndl v Lon
donu nekoliko popustili. Na eni strani je 
perzijska vlada omilila zakon proti sabotaži, 
ki je naperjen predvsem proti angleškim 
uslužbencem, na drugi strani pa je Morrison 
pozval angleške petrolejske strokovnjake, 
naj ostanejo v Perziji.

Čeprav se je v začetku zdelo, da bo 
zakon o nacionalizaciji Iranske petrolejske 
industrije prinesel Angliji veliko škodo, ta 
vendarle ni tako velika, kot se je v sploš
nem pričakovalo. Dogodki zadnjih dni so 
dokazali pravilnost stališča angleške vlade, 
ki je odločno proti vojaški intervenciji v 
Perziji. Izkazalo se je namreč, da uporaba 
sile ne bi imela nekega posebnega pomena, 
ker se lahko dosežejo Isti cilji z umikom 
petrolejskih ladlj-cistern, strokovnjakov in 
z raznimi drugimi ukrepi gospodarskega 
značaja. Na zahodu menijo, da bo Perzija 
že v prihodnjih dneh prisiljena na še večje 
popuščanje, ker hi sicer zašla njena petro
lejska proizvodnja v popoln kaos.

Vsekakor je bila angleška politika v 
sedanjem petrolejskem sporu s Perzijo zelo 
perspektivna. V Londonu so se, kakor iz- 
gleda, dobro zavedali, da ho teheranski vladi 
brez angleške pomoči skoraj nemogoče ob
držati proizvodnjo petroleja na isti višini 
in istočasno skrbeti za okoli 60.000 delavcev, 
ki so zaposleni na petrolejskih noljih In v 
rafinerijah. Perzija hi lahko rešila* ta vpra
šanja samo s pomočjo Moskve. Vendar se 
tudi Mosadegova vlada zaveda, da bi to 
nomenilo popolno kapitulacijo pred Sovjeti. 
Prav zato je pričakovati, da ho perzijska 
vlada zaradi velikih težav prisiljena spre
jeti že v prihodnjih dneh ponudbo angleške 
vlade za pogajanja.

Toda kako bodo na to odgovorile per
zijske množice? V kolikor bo Mosadegova 
vlada pristala na pogajanja, obstaja resp3. 
nevarnost, da bodo izbruhnili v deželi večji 
nemiri, kar pa hi bilo edinole v interesu 
Moskve, ki se še vedno ni odrekla svojih 
načrtov, ki jih ima z iranskim petrolejem.

K razpravi o organizaciji in delu liudskih odborov

KAJ SE ODVAJA V SKLAD
ZA KULTURNOPROSVETNO DELO

Po sklepu Gospodarskega sveta FLR 
Jugoslavije in v sporazumu s Centralnim 
odborom ZSJ se odvaja v sklad za kul
turno-prosvetno delo:*

2°/o od rednega dobička,
10"/o od nadplanskega dobička,
50"/o od obstoječega direktorskega 

Sonda,
Skupno vsoto so dolžne uprave pod

jetij (delavski sveti) takoj po izvršitvi

zaključnega računa za leto 1950 preknji- 
žiti na tekoči račun sindikalne podruž
nice v svojem podjetju.

S tem izpopolnjujemo in popravljamo 
naš članek »O skladu za kulturnoprosvet- 
no delo*, ki je bil objavljen v prejšnji 
številki.

* Uredba o skladu za kulturno-prosvetno
delo je bila objavljena v Uradnem listu
FLRJ štev. 42-1950 z dne 28. junija 1$0.

Nadaljevanje s 1. strani, 
temeljito proučil organizacije družbene služ
be, kot je zdravstvena, socialno zaščitna in 
pa organizacija šolstva in kulturnih usta
nov. Tem vprašanjem bodo seveda prav 
posebno pozornost posvetili še delavci sin
dikata profesorjev in učiteljev in zdravstve
nih delavcev.

V organizaciji družbene službe je v te
zah omenjeno tudi poglavje o insrpkcljl 
dela. Načeto je na primer vprašanje, ali 
naj preide služba nadzora nad izpolnjeva
njem delovno pravnih predpisov (inšpekcija 
dela) iz območja državnega upravnopolitič- 
nega organizma in postane družbena, ali ne. 
Nedvomno je služba inšpekcije dela še po
trebna in jo je nujno v tem času notranjih 
sprememb v gospodarskem organizmu celo 
okrepiti. Vprašanje pa je, ali bi se služba 
inšpekcije dela okrepila že sedaj, če preide 
v družbeno upravo (kot predvidevajo teze 
v upravo sindikatov), ali ne. Nekateri so 
mnenja, da je preuranjeno govoriti o po- 
družbljevanju inšpekcije dela in utemelju
jejo to svoje stališče s tem, da je ta družba 
izrazito upravno politična (odpravljati sa
movoljo, ncbrlgo za delovne odnose in ob
veze, ki izhajajo iz njih, zanemarjanje 
delovnih prilik, nespoštovanje zakonitosti), 
ki zahteva Izrazito državno upravnih po
oblastil. Dopuščajo pa možnost, da se ob 
državni službi inšpekcije dela razvijejo 
posebni organi (odbori ali sveti), bodisi po
svetovalni bodisi z večjimi pooblastili, ki 
naj to državno službo približajo delavcem. 
Drugi pa so zopet mnenja, kot je razvidno

v tezah, naj bi inšpekcija dela postala druž
bena in bi sindikati potem dobili določena 
upravna pooblastila. , ,

Kar so tiče službe posredovanja dela je 
nedvomno to družbena služba, ki bo posto
poma prešla v območje sindikatov. Vpraša
nje, ki je danes važno, je le, ali obstajajo 
že možnosti, da sindikati to službo prevza
mejo, ali ne.

Vse to govori, da bodo sindikalne orga
nizacije lahko bistveno pomagale pri plod
nem usmerjanju razprav, če bodo znale 
razbrati iz vsega gradiva predvsem tista 
vprašanja, ki jih njihovo članstvo najbolje 
pozna, ali pa, za katera se najbolj živo 
zanima, oziroma ki sovpadajo tudi z njego
vim rednim delom.

Zato bo pametno, če upravni odbor po
družnice takoj, ko prejme teze, izbere iz 
svoje srede ali pa iz vrst članov podružnice 
enega ali več tovarišev, ki bodo prončilt 
to gradivo, Izbrali po nekaj vprašanj, jih 
obdelali tako, da bodo razumljiva za nji
hovo članstvo In potem sklicali širši posvet. 
Na tem posvetu ho do tovariši, ki so gradivo 
proučili, pojasnili stvari, o katerih naj se 
potem razvije razprava. Na temelju take 
razprave bo upravni odbor podružnice Izde
lal določena mnenja in pobude njihovega 
kolektiva. Ta mnenja bodo potem predstav
niki kolektivov 'pojasnjevali na razpravSh 
v domačem kraju in jih tudi sporočali re
publiškemu odboru svoje stroke.

Višja sindikalna vodstva bodo predvsem 
sama razpravljala o tezah in izdelala svoja 
mnenja ter zbrala mnenja podružnic. Kra

jevna in okrajna sindikalna vodstva bodo 
s tem gradivom sodelovala predvsem pri 
razpravah, ki bodo na njihovem onmocjn. 
ostala pa bodo sporočila svoja stališča in 
mnenja Glavnemu odboru.

Uporabi ja jte ta nas’ov

pri vseh dopisih, ki jih pošiljate Glavnemu 
odboru sindikatov Slovenije in vselej pri
pišite tudi - POŠTNI PREDAL

Kanada je prirodno nadaljevanje Združenih ameri
ških držav saj zavzema skoraj vso severno polovico 
Severne Amerike. Meja med njo in ZDA poteka na za
hodu po ravni črti 49. vzporednika, na vzhodu pa gre 
meja po Velikih jezerih. .... , ,

Do leta 1763 je pripadala Kanada Franciji, tega leta 
pa si jo je prisvojila Anglija in še danes je angleški
dominion. . ,_

Ker je gospodarsko zelo razvita, zavzema med an- 
n, o v nncphp.ll nnlnžfl L Z P kmUIU 1

_ jaarsK.il tCU) m z. ’ im, »Uiovuiu .. .
deškimi" dominioni prav poseben položaj. Že kmalu ji je 
uspelo, da se je rešila gospodarske odvisnosti od Anglije. 
Leta 1886 je na primer uvozila iz Anglije —-v" in
odstotkov vsega svojega uvoza

še preko 40 
leta 1906 le samo 25 od- 

stoikov," leta "1926 pVle 16 odstotkov. Prav tako kakor 
uvoz je padal tudi izvoz iz Kanade v Anglijo. Danes 
spada Kanada med industrijsko najbolj razvite države
na svetu. . YKmetijstvo je stara in do nejnovejsega časa osnov
na panoga kanadskega gospodarstva. Kanadsko kmetijstvo 
ie v glavnem mehanizirano. Prevladujejo veliki polje
delski obrati, s površino nad 120 ha. Povprečna velikost 
kanadskih farm je 90 ha, v prerijskem področju pa.celo 
154 ha. Vse te farme imajo izrazite znake kapitalističnih

Ubrat Prerije na zapadu so ena najvažnejših svetovnih

&6»r«syr
prevoz. Skupno ima sedaj Kanada 68.000 km železnic, od 
katerih iih je v privatnih rokah ena polovica. Po dolžini 
železniških prog je KAiada na tretjem mestu na svetu 
za ZDA in za Sovjetsko zvezo). V Zedinjenih državah 
gre promet kar po 39 progah. ...

Tudi dobre vodne poti omogočajo velik in cenen 
promet pšenice. Mnoge reke. so povezane s sistemi jezer. 
Njihov ogromni pomen pa je tudi v pridobivanju elek

i'k ust i.
daj preko 10 milijonov glav goveje živine in pride tako 
skoraj eno govedo na vsakega kanadskega državljana. 
Vsa ogromna država, - velika za 38 Jugoslavi. - šteje 
namreč Ie blizu 12 milijonov ljudi. (50 odstotkov vseh 
anašniih kanadskih prebivalcev je po svojem poreklu 

[7 Velike Britanije — Angležev, Škotov m Ircev. Okrog 
30 odstotkov je Francozov, ostali pa so po večini drugi 
Evropejci: Nemci, Skandinavci, Ukrajinci in drugi Tudi 
Slovencev je med njimi okrog 20.000. Prvotnih preb,val- 
cev — Indijancev in Eskimov pa je le se 125.MU.)

KANADA in njena trgovinska bilanca

trusti
jekla

živinoreja je najbolj razvita v pokra
jinah Ontario in Queb.ec. Tu goje predvsem 
zaradi mleka in mlečnih proizvodov, dočim 
jo goje v prerijskih predelih le bolj za 
zakol. Konzervirani živalski proizvodi: mle
ko, meso, mast, sir so važni izvozni pred
meti. , , . .

Toda ne le kmetijstvo, tudi kanadska 
industrija je odvisna od inozemstva. Kanadi 
namreč zelo primanjkuje pogonskega ma
teriala: nafte in premoga. Ameriški naftni 
in metalurški monopoli imajo še vedno velik 
vpliv na kanadsko gospodarstvo. Kljub last
nim zalogam nafte pa je Kanada se vedno 
vezana na uvoz iz ZDA. Domača proizvod
nja nafte krije le eno sedmino potreb. Glav
na naftina polja so v stepskih provincah ter 
v bazenih reke Mackenzije na severozapa- 
du. Tu so tekom vojne odkrili veliko nafti- 
no polje Forst Norman, od koder so zgra
dili petrolejski vod do kraja White Horse, 
mimo katerega je speljana avtomagistrala, 
ki veže ZDA preko Kanade in Aljaske.

črna metalurgija se vse do zadnje 
ni preveč hitro razvijala. Ameriški 
so vezali Kanado na uvoz železa in 

JVB,„ iz ZDA, zato so kanadska rudišča 
zeleza bila vse do zadnje vojne slabo iz
rabljena. To je popolnoma razumljivo, če 
pomislimo, da so mnoge kanadske tovarne 
in tudi kar cele proizvodne panoge last 
ameriških kapitalistov. Eden izmed vzrokov, 
da je bila Kanada tudi v pogledu premoga 
odvisna od uvoza iz ZDA pa je tudi ta, 
da so glavne zaloge kanadskega premoga v 
Kordiljerih in na skrajnem vzhodu (Nova 
Škotska), dočim je glavni kanadski indu
strijski center v območju Velikih jezer.
Celotno zalogo kanadskega premoga cenijo na preko 
1200 milijard ton, vendar odpade večji del na rjavi premog.

Z ozirom na zaloge vodne energije je Kanada med 
prvimi deželami na svetu. Že pred vojno je bila izraba 
te energije zelo močna in je dosegla eno tretjino vseh 
zalog. Svojo električno energijo Kanada v veliki meri 
prodaja tudi ZDA.1 -*• ---------  ------------- *- - svetu z ozirom na

prvimi državami je 
tudi glede zlata, ba
kra, svinca, cinka, 
srebra in nekaterih 
lahkih kovin. Tekom 
zadnje vojne pa je 
postala važen proiz
vajalec uranove rude 
in radija.
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Kanada zavzema prvo mesto 

pridobljeno množino platine. Med

Kanada je drugi največji proizvajalec aluminija na 
svetu. Boksit mora sicer uvažati iz Britanske Guayanne, 
ima pa veliko prednost v izdatnih vodnih silah. Zelo 
razvita je tudi proizvodnja živega srebra, niklja, svin
ca, bakra in cinka. V zvezi z metalurgijo sta v Kanadi 
močno razviti industrija prometnih sredstev in kmetijskih 
strojev, ki obe delata v veliki meri za izvoz. Kapaciteta 
kanadske avtomobilske industrije znaša sedaj 400.000 vo
zil letno. Središče avtomobilske industrije je Toronto. 
Kanada je največji proizvajalec časopisnega papirja na 
svetu. Gozdovi predstavljajo za to industrijo neizčrpno 
bazo. Kanada daje 55 odstotkov proizvodnje časopisnega 
papirja na svetu. Velik pomen ima tudi živilska indu
strija, saj je po vrednosti proizvodnje na drugem mestu.

Izmed vseh britanskih dominionov je zlasti Kanadi 
v največji meri uspelo razviti svoje gospodarstvo. Ven
dar to še ni dovedlo do popolne gospodarske neodvisnosti 
kajti namesto od An*r,ii<* *** knnndn rt,

Ino bolj odvisnai kaj'I ved:

r______ »dvisnosti,
Anglije! je Kanada začela postajati 
od ameriškega kapitala. Delež ame-

i

riškega blaga v celotnem kanadskem uvozu se je nepre
stano povečaval, med tem ko se kanadski izvoz v ZDA 
ni dosti spreminjal. Zato je bila kanadska^ trgovinska 
bilanca z ZDA neprestano pasivna. K sreči je imela
Kanada z vsemi ostalimi državami vedno aktivno trgo
vinsko bilanco, tako da je celotna kanadska znnanja
trgovinska bilanca še vedno aktivna.

Gibanje kanadske trgovinske bilance lzgleda v mi
lijonih dolarjev takole:

leta: 1938 1939 194» 1942 1944 1945 194? 1949
z Angl. + 222 + 215 +351 -+ 587 + 1128 + 831 + 564 + 389
z ZDA — 146 — 107 — 292 — 408 — 113 + 25 — 918 — 284

Skupna kanadska trgovinska bilanca
leta: 1938 1939 1940 1942 1944 1945 1947 1949

+ 171 + 185 + lil + 741 + 1724 + 1682 + 238 -t- 473
Če si nekoliko pohliže ogledamo gornje podatke, 

bomo ugotovili, da je kanadska trgovinska bilanca z An- 
lijo zadnja leta vedno daleč aktivna, to se pravi, da 

Kanada Angliji več proda, kakor pa v njej kupi, da
torej Anglija dolguje Kanadi. Nasprotno pa je kanadska 
trgovinska bilanca z ZDA vsa zadnja leta, z izjemo 
leta 1945 pasivna. Skupna kanadska trgovinska bilanca, 
kjer je upoštevana zunanja trgovina z vsemi državami, 
pa je zadnja leta vedno aktivna, s čimer se more po
našati le malo drugih držav.

Vdor ameriškega kapitala, ki je imel v Kanadi 
že pred vojno veliko vlogo, se je med vojno m po njej 
še povečal. Mnoga kanadska podjetja in rele panoge pro
izvodnje, kakor metalurška, lesna, papirna in atomska 
proizvodnja so v rokah ameriških trustov.

Kako postaja Kanada gospodarsko vedno bolj na- 
vezana na sosedne ZDA pa nam kažejo podatki o ka- 
nadskem uvozu iz ZDA v odstotkih od celotnega kanad- 
skeea uvoza v zadnjih letih:

1958 62,7%), 1947 76,7»/o, 1948 68,5%, 1949 70,7% 
Kanadska vlada je sprejela vrsto ukrepov, da bi 

izboljšala svojo trgovinsko bilanco z ZDA. Začela je 
pospeševati proizvodnjo zlata, da bi tako dobila izv9r 
za pokritje svojega dolga ZDA. V pridobivanju zlata je 
danes Kanada na'tretjem mestu na svetu, (za Južno
afriško unijo in Sovjetsko zvezo). Dalje je vlada prepo
vedala uvoz določenih predmetov iz Združenih držav. 
Omejila je tudi svoj uvoz iz takih držav, katerim je 
treba plačati v dolarjih, na drugi strani pa je državam 
z nedolarsko valuto dala posojila, da bi te države mo
gle v Kanadi čimveč kupovati. Mnoge luksuzne pred
mete domače proizvodnje pa je obdavčila, samo aa bi 
se čim manj teh predmetov trošilo doma in bi se jih 
lahko prodalo v tujino, t. j. državam, ki lahko plačujejo 
v dolarjih. , , . . , .

Kanadi, britanskemu domimonu, je uspelo, da se Je 
osvobodila gospodarske odvisnosti od svoje matične dr
žave — od Anglije. Še več. Največji upnik sveta, Angli
ja, je postala celo — dolžnik svojega dominiona Kanade, 
dežele, katere gospodarstvo naj bi bilo kot kolonialno 
gospodarstvo le gospodarski privesek Anglije. Leta 1942 
pa je Anglija prejela od Kanade brezobrestno posojilo 
v višini 700 milijonov dolarjev, po vojni pa še posojilo 
v znesku 1,25 milijarde dolarjev. Bodočnost pa bo poka
zala, če bo Kanada mogla premagati tudi vpliv ameriškega 
kapitala, kakor se je osvobodila vpliva angleškega.



Pionirji odhajajo na taborenje
Poleg številnih kolonij, ki jih vsako 

leto organizira ministrstvo za zdravstvo 
za predšolsko in šolsko mladino, bo le
tos mnogo pionirjev preživljalo svoje po
čitnice v taborniških kolonijah, ki jih 
organizira republiški svet Zveze pionir
jev Slovenije. Pionirji si bodo postavili 
platnene vasi šoto
rov v Zasavju, v do
linah Krke in Kolpe, 
ob Savinji, ob Bo
hinjskem jezeru in 
drugod.

Da bo življenje 
na taborjenjih čim- 
boljše in čimlepše, 
je Republiški svet 
ZPS organiziral s 
pomočjo Zveze ta 
bornikov Slovenije 
tridnevni seminar za 
vodje pionirskih ta
borjenj.

Da bi se vodje 
taborjenj dodobra se
znanili s tehniko ta
borjenj, so predava
telji Zveze taborni
kov vsem udeležen
cem seminarja poka
zali praktično izved. 
bo postavljanja raznih vrst šotorov, kur. 
jenja tabornih ognjev, gradnje mostu 
preko reke in vse, kar mora znati vsak 
tabornik, če hoče, da bo užival vse 
ugodje, ki mu ga nudi priroda v izobilju. 
Ni vseeno, na kakšen teren in kako se 
postavijo šotori in drugi objekti na ta
borjenju. Slabo napeti ali slabo zakoli
čeni šotori so lahko krivi velikih 
neprijetnosti, kiadar nastopi deževno 
vreme. Taborno življenje nudi taborni
kom mnogo lepega. Zahteva pa tudi pre
magovanje naporov. Poleg vadbe spret
nosti, vzorov, izpolnjevanja delovnih na
log in dnevnega reda na taborjenju, se

mora tabornik seznaniti tudi s taborno 
estetiko, z lepim vedenjem in odnosom 
do vsega, kar živi v prirodi gozdov, 
rastlin, živali itd. Zato tabornik ne raz
graja v naravi. Drevja, grmovja in rast
lin ne uničuje. Živali in ptice so mu naj
boljše prijateljice. O vsem tem in še

Pionirji so si postavili šotore

mnogo drugih rečeh so govorili na semi
narju stari gozdovniki in skavti: tora. 
riš Zorc, tov. Kunaver in drugi Tudi to
varišica Ada Krivic, predsednica repu
bliškega odbora ZPS, je udeležencem 
dala nasvete, kako bodo najbolje orga
nizirali taborjenja. Pri tem pa ne smejo 
pozabiti na pionirje, ki bodo ostali do
ma. Delo pionirskih krožkov naj se na
daljuje tudi v času počitnic doma in na 
taborjenjih. Pri organizaciji taborjenj 
nam bodo koristile bogate izkušnje par
tizanov. Kdo bo lahko več svetoval kot 
tisti, ki so taborili v najrazličnejših obli
kah in okoliščinah in znali vselej in po
vsod najti za vsako priliko ustrezajočo 
obliko taborjenja.

Zato bodo pionirji koristno uporabili 
vsak nasvet partizanov. Obenem pa se 
bodo seznanili tudi z junaško zgodovino, 
ki so jo prehodili stotisoči v času na
rodnoosvobodilne borbe. Zato bodo tudi 
vsi taborni vodje skrbeli, da bo delo in 
vsebina življenja na taborjenjih organi
zirana in izvajana v tem smislu. Ker se 
bodo taborjenja vršila v juliju, v kate
rem bo tudi praznik vseljudske vstaje — 
22. julij, bodo ta praznik praznovali na 
taborjenjih na najdostojnejši način, z 
bogato pripravljenim programom. C.

Dobili smo novo Bevkovo mladinsko knjigo

USPEHI JESENIŠKIH KOVINARJEV
Življenje in delo v jeseniški železar

ni dobiva vsak dan močnejši odraz vse
stranskega napredka. Vsestranski napre
dek in močno aktivnost ustvarja zlasti 
intenzivno delo delavskega sveta in 
upravnega odbora železarne. Delavski 
svet ima v upravljanju podjetja točen 
pregled nad vsem gospodarskim stanjem 
podjetja. Predsodek, ki se je pojavljal 
ko so tovarno prevzeli v upravljanje de
lavci, češ, da ne bodo mogli sami uprav
ljati železarne, se je kmalu razblinil v

MEC SKRBI ♦ čeprav delajo letos v železarni z
■ „ ... i „ i zmanjšanim, staležom delovne sile, moč-Z3 PretiVOiaSKO VZOOIO * n o' PTe6egai° ™esečne plane. Mnogo ob-

j J 3 J j ratov je že izpolnilo polletni plan. ObratiaeiaVSKB ITI l ad 3 n G $ vlačilnica cevi, žična valjarna, jekllovlek,
$ težka valjarna, eilektropeč, žičarna, lan- 

Uspehi predvojaške vzgoje z delav- ♦ ka pločevina in žičarna so že do 22. ju- 
sko mladino so bili leitios v prvem pol- | nija presegli polletni plan od enega do 
letju znatno slabši od uspehov, ki jih je $ deset odstotkov. Polletni plan celotne 
imela kmečka, srednješolska in študent- $ železarne pa je bi Idosežen 27. junija 
ska mladina. Vzrok neuspehom je pred- ♦ in presežen do konca meseca za 2%. 
vsem v nepravilni organizaciji nastavnih $ Delavski svet in upravni odbor žele- 
centrov predvojaške vzgoje in pa na ne- j žarne pa skrbita s sodelovanjem sindi- 
zaiinteretmranosti simdikalnlih organiza- $ kaita metalurških delavcev tudi za dvig 
cij ter neodgovornosti nekaterih vod- $ družbenega standarda delavcev in n,a- 
stev tovarn. i meščencev. Poleg več stanovanjskih hiš

V vseh večjih tovarnah, rudnikih in j na Javorniku in na Jesenicah bodo še 
gozdnih deloviščih, kot n. pr. v žele- i letos zgradili 3 montažne bloike, tako da 
žarni na Jesenicah, v rudnikih Trbov- ♦ bo do konca leta dobilo 116 družin nova 
lje in Zagorje itd. so formirane čete po ♦ udobna stanovanja. Z reorganizacijo' upra- 
izmenah oziroma po delovnih edinicah, t ve delavsko-uslužbenskih restavracij in 
kar bi pravzaprav moralo olajšati delo $ -000000000000000<

varnr°inŠkrudS' j?™^ primerov' l DEL0 SINDIKALNIH PODRUŽNIC 
da mladinci izostajajo od vaj predvoja- J V ŠOŠTANJSKEM OKRAJU
6ke vzgoje in da delo ni takšno, kot ♦ T.ani .ie bila med najboljšimi sindlkal-
bi moralo biti $ nimi podružnicami okrajnega sindikalnega

Tako se v rudniku Trbovlje -de. f
lezuje predvojaške vzgoje samo 7u°/o ♦ V 6-mesečnem tekmovanju je prejela pre- 
mladincev, v Zagorju pa komaj 64%. ♦ hodno zastavo in diplomo v trajno last. Kul- 
Tudi v železarni na Jesenicah je delo j

V sindikalni podružnici šoštanjske to-
---- ja je lani bilo še neko mrtvilo,

je podružnica pokazala že prav 
kratkim so ustanovili 

tudi fo-toodsek. Slabo pa

I predvojaške vzgoje dokaj slabo. V | v smtUK 
železarni je 894 mladincev, ki so ob- ♦ varne usnja
vezani obiskovati vaje predvojaške 1 Jetos pa J6 -n a i *,-• . .... . _ , . v . ♦ lepe uspehe. Pred kratkim so ustanovilivzgoje. Poleg komandirja centra ima- * Klub tehnike. 1
jo še 24 komandirjev vodov, ki ne- ♦ je delo ljudske inšpekcije, ki jo nedelavna.

predavanj slabša, kakor bi morala $ pa jih imajo že nad 80V«.
biti glede na ugodnosti, ki jih imajo * 
na Jesenicah. Uprava podjetja kakor ♦ 
tudi direktor in sindikalna podruž- $ 
niča posvečajo temu vprašanju pre- j 
malo pozornosti. Dogajali so se pri- ♦ 
meri, da niso proti tistim mladincem, $ 
ki so bili nedisciplinirani in ki so j 
neredno obiskovali predavanja, pod- ♦ 
vzeli dovolj učinkovitih vzgojnih ka- J 
zenskih ukrepov, ampak so take ♦ 
mladince kaznovali z opominom ali J 
s 50 din, ne da bi predhodno poiz- t 
vedeli, zakaj je ta ali oni mladinec * 
izostal. To stenje se je sicer v zad- ? 
njem času nekoliko izboljšalo, za : 
kar je predvsem zasluga komandirja ♦ 
centra, ki mu je uspelo, da obiskuje i 
zdaj že 80°/o predvojaške vzgoje.
Poleg organizacijskih pomanjkljivosti 

je v nastavnem centru železarne tudi ve- t 
iiko pomanjkanje materiala, posebno pa j 
jim primanjkujejo potrebni učni pri,po- $ 
m-očki. Tudi še nimajo primernega pro- | 
štora za vaje in so bili primeri, da so £ 
morali pozimi zaradi slabega vremena t 
večkrat odložiti vaje. Če so si lahko J 
uredili lične prostore tovarna emajlirane t 
posode v Celju, Litostroj, predilnica v $ 
Tržiču in še mnoga druga podjetja, bi * 
nedvomno lahko to storila tudi železar
na na Jesenicah brez posebnih težav, če 
bi se sindikalna podružnica in uprava % 
podjetja za to malo bolj brigali. |

V Ljubljani je najslabši nastavni cen- | 
ter predvojaške vzgoje na železniški po- i 
(taji. Prcdvojaško vzgojo poseča samo $ 
$l°/o mladincev. Uprava postaje ne po- t 
zna svojih dolžnosti jn se ne zaveda, J 
da je tudi ona soodgovorna za pred- ♦ 
vojaško vzgojo. »

ekonlomije ter z zboljšanjem gospodar
stva na ekonomiji bodo pripomogli k 
zboljšanju prehrane delavcev, kar vse 
bo močno vplivalo na ustaljen j e delovne
sile.

Vsi uspehi, doseženi v prvi polovici 
letošnjega leta, na katere je celotni ko
lektiv upravičeno ponosen, pa so pobu
da, da bodo uspešno tekmovali v poča
stitev dneva Jugoslovanske armade. V 
ta namen so organizirali tudi posebni 
koordinacijski tekmovalni odbor, v ka
terem eo zastopniki vseh množičnih orga
nizacij mesta.

154 novih kvalificiranih 
železniških delavcev

V soboto so praznovali gojenci želez- 
ničarsko-industrijske šole v Ljubljani- 
Šiška zaključek šolskega leta. Letos je z 
uspehom dovršilo tretji letnik 154 gojen
cev, ki bodo po enomesečnem dopustu 
odšli na različna delovna mesta v Slo
veniji. To so: strugarji, kovači, elektri
čarji, ključavničarji in mizarji.

Železniško-industrijska šola v Šiški je 
bila ustanovljena že pred štirimi leti. 
Potrebo po njeni ustanovitvi je nareko
valo pomanjkanje kvalificiranih železni
ških delavcev, ki je še danes zelo pe
reče. Čeprav se je moral delovni kolek
tiv boriti v začetku s številnimi težko- 
čami, kot so: pomanjkanje predavate
ljev, materialnih sredstev itd., mu je 
vendar uspelo, da je dvignil zavod na 
današnjo visoko stopnjo. V lanskoletnem 
tekmovanju med vsemi železniško-indu- 
strijskimi šolami v državi je ŽIŠ Šiška 
dosegla VI. mesto.

Pa tudi Izven šole so dosegli že lepe 
uspehe. Od ustanovitve šole do sedaj so 
opravili okoli 5300 ur prostovoljnega 
dela. Poleg tega se učenci pridno udej
stvujejo tudi. v fizkulturi, šahu, kulturno- 
prosvetneim delu itd. Dom učencev v 
Vižmarjih, kjer stanuje in se hrani okoli 
136 gojencev, je za sedanje potrebe ve
liko premajhen, zato si uprava šole ne
prestano prizadeva, da bi dobila sred
stva za zgraditev novega in prostorne}, 
šega doma.

Nekdanji Maroltovi pevci v Trstu

V nedeljo in ponedeljek je gostoval v Trstu bivši Akademski pevski zbor. 
Kot povsod, kjer so nastopili, so bivši Maroltovi pevci dosegli velik uspeh tudi 
v Trstu. Ob smrti dirigenta Franceta Marolta je bilo tudi mnogo govora o umetniški 
vrednosti predvojnega Akademskega pevskega zbora (APZ), ki ga je vodil pokojni
France Marolt. — — ----- -----

Velika zasluga APZ so bili prav njegovi stalni koncerti, s katerimi nam je 
podal borlisl tipične predstavnike slovenske glasbe, bodisi njena posamezna značilna 
obdobja (slovenske moderne pesmi, protestantska religiozna glasba), bodisi folklorne 
tipe slovenske ljudske pesmi (koroško belokranjska, panonsko primorska narodna 
pesem). Predvojni APZ je s svojimi številnimi nastopi na turnejah in drugod 
dokazal vsemu kulturnemu svetu, da Imamo tudi Slovenci samoniklo glasbeno 
govorico, ki j0 jc bilo treba samo očistiti tujih primesi.

Čeprav oh Maroltovi smrti APZ ni združeval teh pevcev, je živela še velika 
večina njegovih učencev in sodelavcev. Ta del slovenske Inteligence je bil pred 
vojno preko APZ glasnik napredne misli in pesmi. Zavedajoč se, da borna kot 
nekdanji njegovi borci s pesmijo najlepše počastili spomin svojega nepozabnega 
dirigenta, so sklenili, da bodo še letos priredili koncerte slovenske narodne pesmi, 
kakor so jih nekoč naštudirali pod Maroltovim vodstvom.
_ «edaj so priredili že 3 koncerte v Ljubljani in po enega v Mariboru ln
Celju. Poleg tega je bivši APZ — ki ga vodi Rado Simoniti, gostoval tudi v Celovcu. 
Povsod so bivši Maroltovi pevci naleteli na prisrčen sprejem in doživeli tudi 
velik uspeh. ________

Nov način žrebania državne foteriie
Dosedanji način žrebanja državne 'lote

rije je bil zelo zamuden in zapleten. Odslej
Do tega važnega vprašanja bodo mo- f ^orcuVrai^ 

rale zato sindikalne organizacije za- ♦ banje bo javno in pod nadzorstvom posebne
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BOBEN ZA ŽREBANJE
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Sistem šestih bobnov omogoča, da bo ena srečka lahko izžrebana tudi
sa več dobitkov

za žrebanje stotič itd. Razvrstitev bobnov 
bo torej enaka številčnim mestom številke 
na srečkah. S šestim bobnom (na skrajni 
levi) bodo žrebali stotisočice. V vseh bobnih 
bodo številke od 0 do 9, 1© v šestem bobnu 
bodo številke od 0 do 4.

Kako bodo žrebali? Žrebanje najmanjših 
dobi-tkov n. pr. dobitkov po 200 dinarjev 
(dvakratna vloga) bo izvršeno takole: v
obod bobna na skrajni desni (t. j", boben 
enic) bodo gledalci vložili, brez vrstnega 
reda, številke od 0 do 9. Potem bodo boben 
zavrteli. Ko bo boben obstal, se bo pokazala 
ena izmed številk n. pr. štev. 7. Vse srečke, 
katerih številke se končujejo na 7, bodo s 
tem izžrebane po 200 dinarjev, tako bo z 
enim žrebanjem izžrebanih nič manj kot 
50.000 srečk.

Dobitki po 1000 din bodo izžrebani takole: 
zavrteli bodo desna dva bobna, t. j. boben 
enic in boben desetic, če se bo boben desetic 
ustavil n. pr. na 8, boben enic pa na 7, bodo 
vse srečke, katerih številke se končujejo 
na 87, Izžrebane po 1000 din. Tako bo Izžre
banih 5000 dobitkov po 1000 dinarjev. Po
dobno bodo žrebanj, drugi dobitki in pre 
inijo. Čimvečji so dobitki, temveč bobnov 
se uporablja.

Po novem načinu bo že žrebanje 21. kola. 
ki bo od 10. do 15. avgusta. Emisija 21. kola 
bo imela 500.000 srečk, ki bodo oštevilčene od 
000.001 do 500.000 z znaki A in B.

Mladinska knjiga je znova obogatila 
knjižne police naših otrok. Poleg številnih 
drugih del je izdala v množični nakladi 
zbirko Cankarjevih črtic »Skodelico kave« 
(25.000 izvodov) in knjigo »Mladi upornik«, 
ki jo je napisal France Bevk (50.000 izvodov). 
Mladinska knjiga je ostala tudi letos zvesta 
nalogi, ki si jo je že pred leti postavila: 
dajati mladini v množični nakladi najboljšo 
slovensko izbirno prozo.

Kritiki v povojnem času radi tožijo, da 
še nismo dobili večjega teksta, ki bi pri
kazal vso stisko in veličino slovenskega Člo
veka v zadnji vojni, in res je tako. Lahko 
pa rečemo, da se je Francetu Bevku v mla
dinski povesti »Mladi upornik« posrečilo 
dati pretresljivo, prepričljivo in iskreno 
sliko tega časa za mladi svet.

Stara resnica, ki si je že tudi pri nas 
utrla spoznanje, je, da je samo tista mla
dinska literatura dobra, ki jo s pridom ln 
užitkom lahko bero tudi odrasli bralec, ln 
prepričani smo, da ne bo človeka, naj bo 
otrok ali odrasli, ki bi odložil to Bevkovo 
knjigo prej, preden je ni do konca prebral.

Zgodba malega upornika, fanta, ki ga je 
pisatelj srečal šele po osvoboditvi, je enaka 
neštetim zgodbam, ki so jih preživljale naše 
kmečke in delavske družine in njihovi otroci 
po širni Sloveniji, posebno pa na Primor
skem, kjer se je po italijanski kapitulaciji 
pridružilo partizanom vse ljudstvo. Le redki 
med njimi so bili izdajalci, a tudi nje je 
dosegla zaslužena kazen, kakor v tej po
vesti. Car Bevkove povesti se kaže v reali
stičnem opisovanju dogodkov, v napetem 
pripovedovanju in v pisateljevem humanem 
gledanju tudi na taka trda in dostikrat 
nečloveška dogajanja, kakor jih je bil čas 
narodnoosvobodilno borbe poln, ljubezen do 
domovine je bogato poplačana, izdajstvo je 
premagano, krivica se kaznuje, tovarištvo 
in pomoč v nesreči so vrline, ki lepšajo 
življenje in vsakdanje tegobe.

Knjigo je ilustriral Nikolaj Omerza, ki 
pa ni dal knjigi tiste topline, kakor Bev
kovo pripovedovanje.

S povestjo smo dobili v redakciji Mla
dinske knjige po vojni že tri dela istega 
pisatelja: 1948. povest Tonček in 1949. knjigo 
Otroška leta. Že po teh knjigah se nam 
France Bevk kaže kot velik mladinski pisa-

opisuje križe in težave mladega sveta med 
dvema svetovnima vojnama, krile in težave

otrok po Primorskem, posebno iz Tolmin
skega in goriškega predmestnega življenja. 
Njegovi Pastirci na primer spadajo brez 
dvoma v našo klasično mladinsko literaturo. 
Kdor koli jih je prebral, teh Pastircev 
nikoli v vsem svojem življenju ne bo po
zabil. Njegove mladinske povesti so se ti
skale skoraj vse pod Italijo, tako da Bevk 
sedanjemu rodu naše mladine po svojih 
prejšnjih delih ni mnogo poznan pisatelj. 
Zato se je odločila Mladinska knjiga, da bo 
izdala v ponovni izdaji njegove mladinske 
knjige. S tem bo založba nedvomno opravila 
važno nalogo, posredovala bo naši mladini 
dobro knjigo, vzeto iz njenega vsakdanjega 
življenja, obenem pa bo Franceta Bevka, 
bogatega pripovednika med dvema vojna
ma, predstavila tudi kot vsestranskega 
mladinskega pisatelja.

Ob naših novih dokumentarnih filmih
Filmska proizvodnja malega naroda je 

vedno problematična, kajti težave so pri 
proizvodnji filmov in pri njih uveljavljanju 
v svetu. Za slovensko kinematografijo, ki 
nam jo je rodila šele osvobodilna borba, 
velja^ vse to še prav posebno. Tehnična ne
izkušenost, tehnična oprema, finančno vpra
šanje, na drugi strani pa vprašanje, kako 
se bodo filmi uveljavili na svetovnem trgu, 
to so osnovna vprašanja, ki zadevajo v ve
liki meri prav slovenski film. Če pa se na 
vsa ta vprašanja samo bežno ozremo, ne 
dobimo nič kaj razveseljive slike. Tehnična 
neizkušenost in pomanjkanje tradicije, to je 
morda še najmanjši problem. Priznati mo
ramo namreč, da so naši domači filmski re
žiserji, snemalci in sploh vsi, ki imajo v 
mkah tehnično plat nastanka filmov, v zad
njih letih močno napredovali. Vsekakor pa 
smo na slabšem v pogledu tehnične opreme, 
za katero nimamo možnosti nabav v ino
zemstvu. Danes predstavlja prav tako velik 
problem tudi finančno vprašanje. Od finanč
nih možnosti so odvisni: obstoj, kvaliteta in 
kvantiteta filmskega osebja, še -v večji meri 
pa filmi, ki jih naj filmsko podjetje snema. 
S kopičenjem osebja je sedaj tudi pri filmu 
konec. Glede filmov lahko ugotovimo, da 
smo napravili v zadnjem času precej napak. 
Neuspeh s »Trstom«, začetek in odložitev 
snemanja »Visoške kronike«, vse to ne daje 
dobrih perspektiv domači filmski proizvod 
nji. Kaj naj potem rečemo glede uveljav
ljanja naših filmovf Razen doma smo film 
»Na svoji zemlji« predvajali izbranim druž
bam v Londonu, na Dunaju, v Berlinu, pred
vajali smo ga našim izseljencem v West- 
f ali ji, v ZDA in Južni Ameriki. Povsod je 
bil film z zanimanjem sprejet, toda nikakor 
nismo mogli uspeti, da bi film prodali in 
da bi bil kjerkoli v svetu postavljen na 
redni program kinematografov. Tega, kar 
so Srbi dosegli z »Zofko«, Slovenci nismo 
mogli, doseči, če upoštevamo še to, da ima
mo tudi doma sorazmerno majhno mrežo 
kinematografov, v katerih lahko vrtimo fil
me, potem, vidimo, da nima naša filmska 
proizvodnja preveč rožnatih perspektiv.

Kako naj torej rešimo to vprašanje1 Ne
hati s filmsko proizvodnjo po posameznih 
republikah, ustanoviti eno samo osrednje 
jugoslovansko podjetje za izdelovanje filmov! 
Nikakor ne! Toda misliti bi morali realno 
in ustvarjati filme v okviru danih možnosti. 
Upajmo, da smo v zadnjem času prišli do 
tega prepričanja tudi pri filmski proizvodnji 
in da smo se otresli visokoletečih načrtov 
brez stvarnih osnov. Zadnji ukrepi oblasti 
o ureditvi nekaterih vprašanj v filmski pro
izvodnji, zlasti pa načrti in tekoče delo 
Trglavfilma, kažejo na to.

Nočemo govoriti o tretjem slovenskem 
umetniškem filmu Kekcu, ki se sedaj snema. 
Morda, bomo s tem filmom zadeli smisel 
naše filmske proizvodnjeJ Toda ta f%\m je 
šele v začetku nastajanja in prezgodaj ot 
bilo kaj več govoriti o njem. Ostanejo Jiam 
torej dokumentarni filmi, krajši 
nutni filmi o naših gospodarskih, političnih 
in kulturnih vprašanjih ter zanimivostih. Ti 
naši filmi so danes med našimi obiskovalci 
kinematografov močno priljubljeni. Ljudje 
se celo pritožujejo, da vseh ne morejo vi
deti, ker prehitro izginejo s programa. Res,

»ŠEHEREZADAc *
Ameriški barvni film »Šeherezada« je 

eden tistih ameriških filmov, v katerem 
producentje uporabijo vsa možna sredstva 
m se tudi ne strašijo stroškov za njih 
uspeh, se pa prav zato tudi odpovedo umet
niški zahtevnosti. Tako je ta film bogat 
po glasbeni reprodukciji, igri, barvah, ba
letu itd. — vsebinsko pa plitek in prazen —■ 
še več, neresničen, kajti scenarist si je vzel 
kot glavno snov del življenjske poti slav
nega komponista Rimski-Korzakova, a to 
si je pa kratkomalo izmislil, ne da bi naj
manj premislil na odgovornost do zgodo
vine, do velikega glasbenika in do ljudi, 
ki bodo vsebino dojemali kot resnično m 
pravo. Zdi se mi, da v Evropi tak film ne 
bi mogel nastati, ker sem mnenja, da .1® 
vendarle le še v nas tisto občutje umetniške 
odgovornosti, ki ne dopušča kriviti obraz 
neke velike zgodovinske umetniške oseb
nosti, in to celo tako daleč, da ta umetnik 
(četudi je res bil nekoč mornariški kadet) 
ni v svojem bistvu pred nami nič drugega, 
kot le mornariški kadet, ki nima pojma, kaj 
je trpljenje in vzpon umetnika, ki mora pre
hoditi v sebi silno dolgo in težko pot, da 
ustvari umetnino.

In nazadnje je film po svojih dnigih 
obdelavah, če izvzamemo vsebino, vendarle 
na višku! Posamezni prizori so skrbno izde
lani, interpretacija glasbe Rimski-Korzakova 
čudovita, Tvo-nne de Carl o v svoji plesni 
umetnosti popolna, Jean Pierre Aumont (če 
si ga ne domišljamo kot Korzakova) v svoji 
operetni figuri pa kar dober. Sodeluje balet 
Metropolitan opere, ki z veliko resnostjo 
in dognanostjo zaključuje film.

J. K.

da predvajamo v Sloveniji tudi žurnale in 
dokumentarne filme drugih republik, vendar 
lahko ugotovimo, da slovenskih dokumen
tarnih filmov premalo vrtimo po naših ki
nematografih.

Pri Triglavfilmu sedaj pripravljajo pet 
dokumentarnih filmov, od katerih je eden 
že gotov in je bil že predvajan. Vsi so 
krajši, cca. 500 metrov dolgi filmi, glede 
katerih se je uveljavilo načelo, da ne smejo 
presegati deset minut, ker jih je sicer težko 
uvrstiti v program kot predigro k umetni
škim filmom Prvi film te serije je film 
z naslovom Desetletnica OF. Videli smo ga 
ob prazniku OF. Scenarist France Kosmač 
je s tem filmom uspešno podal kratek pre
rez dela Osvobodilne fronte v zadnjih de
setih letih. Popolnoma drug značaj ima do
kumentarni film Lipicanski konji. Lipica, 
mala kraška vasica pred samimi vrati Trsta 
in danes prav na meji naše države, slovi 
že od davnaj po svojih konjih lipicancih, 
ki so tod doma. Ta posebna pasma konjev 
bo ovekovečena tudi v filmu, tako da se 
bodo lahko povsod seznanili s to znameni
tostjo naše domovine. Avtor filma, pa tudi 
snemalec in režiser je Rudolf Badjura. 
Tretji dokumentarni film nosi naslov Lov 
v Sloveniji. Ze naslov sam pove, da hočeta 
scenarist in režiser Boris Režek ter snema
lec Viki Pogačar pokazati vse vrste in na
čine lova pri nas. če bo avtorjema filma 
uspelo prikazati tudi lepote narave, petem 
bo film o lovu gotovo uspel. Škofji Loki in 
njeni okolici, koder je polno umetniških in 
zgodovinskih znamenitosti, je posvečen film 
z naslovom Slike iz loškega pogorja. Peti 
dokumentarni film, ki je v delu in nosi 
naslov »Trubar med nami«, je posvečen 
400-letnici slovenske knjige. Tako bo torej 
tudi Triglavfilm s svojimi sredstvi počastil 
jubilej slovenske knjige. Seveda bi film 
dostojneje proslavil ta praznik s celovečer
nim umetniškim filmom, vendar bomo mo 
rali zaradi tehničnih težav, zlasti pa zaradi 
pomanjkanja primernih scenarijev še poča
kati. Sicer pa so tudi s snemanjem doku
mentarnega filma precejšnje težave, ker je 
na razpolago le malo gradiva, ki bi direktno 
spominjalo na protestante. V Ljubljani ni
mamo niti prvih slovenskih knjig, temveč 
samo njih faksimile. Film se bo torej moral 
zadovoljiti s fotografijami fotografij naših 
prvih knjig. Pomagal pa si je scenarist s 
knjigami drugih protestantskih piscev, z ne
katerimi stavbami, ki so v Ljubljani ohra
njene še izza Trubarjevega časa, pa Še z 
drugimi filmskimi sredstvi in tudi z besedo. 
Tako lahko pričakujemo, da bo tudi film 
dostojno počastil jubilej slovenske knjige, 
čeprav pravi avtor scenarija France Kosmač 
sam, da je imel pri sestavi scenarija za 
film precej težav.

Prvi absolvent glas
bene šole na Jesenicah

Ob letošnjem zaključku glasbene šole 
na Jesenicah so Jeseničani doživeli pri
jetno presenečenje na samostojnem pia
nističnem večeru, ki ga je imel prvi ab
solvent šole. Kar je pokazal mladi Kla- 
bus Vita! na svojem prvem samostojnem, 
dve uri trajajočem koncertu, jel preseglo 
vsa pričakovanja. Izvajana dela Bacha, 
Haydn.a, Mozarta, Beethovna, Karganova, 
Čajkovskega, Chopina, Škerjanca, Debus- 
svja in Tieldinga so bila igrana tako 
dovršeno, da je ves nastop pomenil za% 
poslušalce veliko doživetje. Tov. Klabus 
je prvi absolvent jeseniške glasbene 
šole.

Jeseniška državna glasbena šola, 
ustanovljena leta 1947, ki se je razvila 
iz glasbenega tečaja, organiziranega prvič 
na Jesenicah leta 1946, beleži velike 
uspehe t-udi pri vseh ostalih 115 rednih 
gojencih. 46 gojencev za klavir, 27 za 
violino, 3 za čelo, 7 za pihala in trobila, 
31 za harmoniko in 1 za solo petje kaže, 
da jeseniška glasbena šola uspešno vzgaja 
glasbenike za potrebe kulturno-glas-be- 
nega življenja na Jesenicah in istočasno 
pripravlja svoje gojence za nadaljnji štu
dij na na,jvišjih glasbenih šolah.

Visoko kvaliteto šole so dokazali go
jenci z letošnjo drugo odlično uspelo 
javno reprodukcijo. Z uspehi niso bili 
zadovoljni samo miciaitorji šolie, znani 
jeseniški glasbeniki tov. Ulaga Polde, 
Kleč Rado, Savinšek Lojze in ravnatelj 
šole tov. prof. Boža Černivec, ampak je 
bila z uspehi zadovoljna vsa jeseniška 
javnost, ki je hvaležna vodstvu šole in 
ljudski oblasti, da je omogočila na Je
senicah ustanoviti tako potrebno glas
beno šolo



Moderni peteroboj - najtežja preizkušnja za športnike Vzgajajmo otroka k resnicoljubnosti
Če ne bi bilo tehničnih izumov, bi se 

sodobni šport le v malem razlikoval od 
gimnastike starih Grkov, Kitajcev, In
dijcev in drugih kulturnih narodov. Ne
koč so tekmovali zlasti v različnih na
činih borbe človeka s čl< /ekom in v 
lahki atletiki, dandanes pa tekmujejo 
kajpada tudi v »tehničnih športih«, na 
primer v motodirkah in streljanju.

Oglejmo si razliko med starim in 
modernim olimpijskim peterobojem! Stari 
Grki so imenovali peteroboj »pentation«, 
tekmovali pa so najprej v teku, potem 
v metanju diska in kopja, v skoku v da
ljino z ročkami in končno še v roko
borbi. Slabši tekmovalci so sproti izpa
dali, tako da sta ostala za rokoborbo 
samo še dva. Kdor je zmagal v končni 
rokoborbi, je bil zmagovalec v pentatio- 
nu in je bil deležen posebnih časti.

Tudi dandanes so uvedli na olimpij
ske igre peteroboj, ki pa je popolnoma 
»v duhu časa«. Risba, ki jo objavljamo 
k našemu članku, nam prikazuje najprej 
pet krogov, združenih v obliki verige. 
Krogi pomenijo zemeljske kontinente in 
simbolizirajo težnjo po zbliževanju med 
narodi. Dalje vidimo na risbi pet šport
nih panog: sabljanje, plavanje, strelja
nje, cross-eountr'. in jahanje. Kdor do
bro obvlada vse te športne panoge, lahko 
tekmuje v modernem olimpijskem pete
roboju.

Zadeva pa ni tako enostavna, kajti 
zahteve so precej visoke. Kakor že re
čeno, -je prva točka modernega petero
boja sabljanje. Precej let se je treba 
uriti v športnem sabljanju, da lahko 
tekmuješ na olimpijskih igrah, kjer se 
sestajajo le najboljši na svetu! Tudi za 
drugo točko ni dovolj, da si kolikor to
liko izurjen plavalec: treba je hitro pla
vati na 300 m! Tretja točka je streljanje 
s pištolo, četrta pa crose-country, kar

Makaiska v poletnih dneh

Moderni olimpijski peteroboj obsega 
sabljanje, plavanje, streljanje, croes- 

country in jahanje
pome
Dolži;lžina tekmovalne proge za cross- 
country znaša 4000 m. Končno spada k 
modernemu olimpijskemu peteroboju še 
jahanje na 5000 m. Na dirkališču je po
stavljenih 14 zaprek, ki jih mora jezdec 
preskočiti v diru, čigar hitrost znaša 
povprečno 450 m na minuto.

Za tekmovalce pomeni olimpijski pe
teroboj precejšen napor. Najtežji med 
naštetimi panogami pa je kajpada cross- 
country na 4000 m. Kdor doseže v 
crossu najboljši čas, se bo zelo verjetno

plasiral na vidnejše mesto. Na olimpij
skih igrah so se v omenjenem petero
boju navadno odlikovali zlasti švedski 
oficirji, ki so znani kot odlični strelci 
in tekači.

Olimpijski peteroboj so uvedli na 
predlog obnovit el ja modernih olimpijskih 
iger Francoza Pierre-a de Coubertina. 
Coubertinov namen je bil, da bi dal pri
znanja vsestranski telesni izurjenosti. 
Tudi v naši jugoslovanski telesni kul
turi visoko cenimo vsestransko znanje, 
to je obvladanje najvažnejših športnih 
panog. V ta namen eo uvedli pri nas 
svojevrstni mnogoboj — tekmovanje za 
fizkultumi znak. Tega znaka ne more 
doseči niti rekorder v atletiki, niti re
prezentativni igralec v državnem nogo
metnem moštvu, če ne obvlada različnih 
športnih panog. Tekmovanje za fizkul- 
turnii znak je namenjeno širokim množi
cam športnikov in telovadcev, olimpij
ski peteroboj pa je zlasti za tiste na
darjene tekmovalce, ki imajo s športom 
izr' -i veselje in se urijo že od mladih 
let .laprej. D. U.

Večkrat se starši pritožujejo, da njih resnico kot pa govorimo o laži. In kaj je
otroci lažejo in vprašujejo se, kako od
vaditi otroke te grde napake.

Mnogi otroci lažejo, U la večina se jih 
ne zaveda, da s tem moralno greši. Naj- 
češče lažejo zal" da nekaj prikrijejo ali 
zatajijo; sem spada tudi laž v sili. Toda 
če hočemo otroke odvaditi laži, ne bomo

najvažnejše pri vzgoji k resnicoljubnosti? 
Zgledi Otrok naj nikdar ne zasači staršev 
ali odraslih pri lažil

Otroci so navadno zelo obdarjeni s 
fantazijo in cesto lažejo brez slabega na
mena, samo iz veselja, da so si nekaj 
izmislili. Včasih otrok laže, da se pobaha,

dosti opravili, če ga prestrogo kaznujemo, morda zato, ker se čuti zapostavljenega, 
kajti s telesnimi kaznimi otroka samo 'še Spoznati moramo torej predvsem, iz kak- 
pokvarimo. Bolje je, da ga ljubeznivo pre- šnega vzroka otrok laže in potem ga ne 
pričamo, da ima laž kratke noge, da laži bo težko ozdraviti. Pripovedujmo mu res
ne vodijo k dobremu in da laž nobene nične zgodbe, pazimo, s kom se druži, 
stvari ne spravi s sveta. nadzorujmo ga, razjasnimo mu^dvome, ki

Vzgajajmo otroka k resnicoljubnosti, ga mučijo in skoraj gotovo se nam bo 
to pa tako, da vedno bolj poudarjamo posrečilo, da otrok ne bo več lagal.

RADIO ASTRONOMI JA
Zadnjih deset let so v astronomiji na

pravili precej odkritij z radijskim telesko
pom. Radijski teleskop sprejema radiovalove 
podobno kot sprejema oko človeka ali foto
grafski aparat svetlobne" žarke. Edtna raz
lika med svetlobnimi ln elektromOgnetntml 
vibracijami je v valovnih dolžinah. Radijski 
teleskop je danes najpreclznejša naprava za 
merjenje nebesnih teles, ki izžarevajo elek
tromagnetne valove. Za uporabo radijskega 
teleskopa je astronomija dobila novo pa
nogo radioastronomijo.

Radloastronomijl je postavil temelje že 
konec preteklega stoletja angleški fizik 
01iwer Lodge. ki je trdil, da morajo radlo- 
valovl, ki jih Izžarevajo posamezna nebesna 
telesa, torej tudi sonce, prodreti do nas, 
da morajo potemtakem biti tudi v zemljini 
atmosferi. Leta 1932 je ujel ameriški astro
nom Jansky prvič kozmične radiovalove, 
sicer ne valove, ki prihajajo s sonca mar
več izžarevanja, ki Imajo svoj vir v Rimski 
cesti. Fizik Grote Reber je ugotovil, da niso 
vir kozmičnih radiolzžarevanj zvezde, am
pak v glavnem kozmični prah ln plinasti 
oblaki, ki obdajajo posamezna ozvezdja. 
Radlozvezde so močna središča energije, da
leč močnejša od vidnih zvezd, čeprav Imajo 
tako majhen obseg, da jih ne moremo videti 
niti z najboljšim optičnim teleskopom. Opa
zili so tudi, da postanejo včasih radloema- 
naclje sonca zelo močne. Ta radloizžareva- 
nja močno vplivajo na našo atmosfero ln 
Izzivajo spremembe, ki delujejo na kvaliteto 
radijskih sprejemov na veliki oddaljenosti.

KAJ VEMO O STRELI IN GROMU,
Električne Iskre nastajajo ob velikih na

petostih. Iskra, dlolga 1 cm, lahko nastane 
pri napetosti 30.000 voltov, toda srednja dol
žina strele znaša vendarle 3 km. Doslej naj
daljše strele so bile dolge tudi 15 km. Ra
čuna se. da je napetost elektrlčnosti v teh 
primerih znašala nekaj sto milijonov voltov.

Toda odkod grmenje? Na krajn, kjer tre
šči strela, se delci zraka tako zelo segrejejo 
ln se širijo s tako ogromno eksplozivno hi
trostjo. da val zraka, ki pride do našega 
ušesa, čujemo kot oster tresk. SIJ strele pa 
spremlja grmenje, ki včasih traja tndl več 
sekund. Takšno dolgo grmenje je posledica 
Izredno dolge strele. Prvo segreti delci po
vzročijo prvi tresk, do zadnjega treska pa 
pri streli srednje dolžine mine tudi po 9 se
kund. Prekinitev zvoka v grmenju razlagajo 
s tem. da zvok naleti na ovire (oblaki, hri
bi, hiše itd.).

PROTI REVMATIČNIM VNETJEM
Zdravniki Pitch, Warter in Selfter z in

štituta za praktično kemijo v W.vethu so 
objavili uspehe novega načina zdravljenja 
revmatičnih vnetij, katerega so preizkusili 
na 15 bolnikih. Novo zdravilo so krstili za 
»artistone«. Pridobivajo ga iz neke rastline, 
katere je dovolj v Mexiku. Uporaba dosedaj 
uporabljenega zdravila »cortisona- je često 
povzročila ohromelost vratu ali slaboumnost, 
uporaba »artisoma« pa je brez posledic.

ZAKAJ NAM JE VROČE?
Temperatura človeškega telesa znaša okrog 

27 stopinj C. Zakaj se potimo in pravimo, 
da je vroče, kadar • je v sobi temperatura 
25 stopinj C?

V človeškem organizmu izgorevajo (oksi
dirajo) materije. Zaradi tega človeško telo 
izloča toploto. Kolikor manjša je toplota 
zraka okrog človeškega telesa, toliko več 
toplote izloča telo. Če pa je temperatura 
zraka približno enaka temperaturi človeške
ga telesa, telo ni v stanju izločati toplote 
in človeku postaja zato vroče.

Telo psa a! živali, ki je pokrito z dlako 
zato tudi slabše izloča toploto. Zato pes, 
če mu je vroče, moli iz gobca jezik, s po
močjo katerega oddaja odvečno toploto iz 
svojega telesa.

NOVOSTI IZ TEHNIKE
STEKLENA VOLNA V KMETIJSTVU

Proizvodnja steklene volne je že zelo 
stara, prav tako pa tudi njena uporaba za 
filtriranje, toplotno in akustično izolacijo. 
Proizvaja se tako, da se steklene palčice 
segrevajo nad plamenom, potem pa se iz 
njih izdelujejo drobne niti. Toda novost je 
uporaba steklene vojne v kmetijstvu.

V Italiji so v poslednjih letih delali 
poizkuse na ta način, da so izolacijske plo
šče iz steklene volne vgradili v hleve, 
svinjake, kokošnjake, čebelnjake, shrambe 
za krompir in žito. Ugotovili so, da je ta 
izolacija zelo koristna. Krave n. pr. dajejo 
več mleka, svinje pa se hitreje debelijo

in 13 sta sestavljeni iz
DVOJNA PIRAMIDA

Besedi pod 1 
Istih črk.

Besede pomenijo: 1. priletna gospa, do
stojanstvena žena — 2. žensko ime — 3. lite
rarna zvrst — 4. vrtna rastlina — 5. zgoden 
— 6. staroegipčanski sončni bog — 7. veznik

8. kazalni zaimek — 9. konec šahovske 
partije — 10. najmanjši delec snovi — 11. 
nečista, kalna — 12. človek, ki se bavl z 
ustrojem telesa — 13. zgodovinsko mesto 
v Grčiji.

13 praktičnih nasvetov
Črne pike na obrazu odpraviš, če spiješ 

vsak dan. po žlici pol kozarca surovega soka 
pese.

*
Lase je najbolje umivati in izpirati z 

dežnico, ker jim daje poseben sijaj.
*

Ozeblin se znebiš, če koplješ izmenično 
noge v topli in v hladni vodi.

*

Podplati dlje vzdržijo, če jih namažeš 
z glicerinom.

*
Preproga ne bo nikdar izgubila sveže 

barve, če jo pred pometanjem potreseš z 
vlažno soljo ali jo po stepanju zbrišeš s 
krpo, namočeno v slani vodi.

Ureja uredniški odbor — Glavni urednik 
Tone Seliškar — Uredništvo telefon 45-38 im 
uprava telefon 49-70, Masarykova 14/11, v 
Ljubljani — Izhaja vsak petek — Mesečna 
naročnina din 25.—, četrtletna din 75.—, pol
letna din 150.—, celoletna din 300.—. Račun 
pri podružnici Narodne banke v Ljubljani 
Štev. 604-90321-4 — Tisk tiskarne »Ljudske 

pravice« v Ljubljani, Kopitarjeva 6.

Plesniv kotel osnažiš, Če v njem pol 
ure kuhaš krompirjeve olupke.

*

Snažen j e medi ima uspeh, če jo gnaiiš 
s soljo im kisom.

*
Ogledalo najbolje osnažiš z milnico.

*
Kadar postane zobna ščetka' mehka, jo 

namoči v galunovi raztopini in bo zopet 
kot nova.

*
Zmečkano obleko zravnaš, če jo položiš 

v vlažen prostor. Sledovi mečkanja povsem 
izginejo.

*
Skrhane škarje so prava pokora, če ho

čete kaj rezati z njimi, če brusača ni, si 
jih sami nabrusite. Vzemite navadno stekle- 
niro z bolj dolgim vratom ln režite s škar
jami po steklenici. Škarje drčijo ob spolz
kem steklu in se na ta način nabrusijo.

*
Smrčati preneha človek v spanju, če se 

nalahno dotakneš njegovega grla.
*

Žeblje laže zabiješ v trd les. če jih 
namažeš z milom.

ob enakih ali celo manjših obrokih hrane, 
če se nahajajo v hlevih, ki so izoliranj 
s stekleno volno. To razlagajo e tem, da 
živali v neizoliranih hlevih trošijo veliko 
več kalorij za ohranitev telesne toplote, ker 
je temperatura neizoliraaega hleva odvisna 
v glavnem od temperature zraka. V čebel
njakih, ki so bili izolirani s ploščami iz 
steklene volne, se čebele počutijo mnogo 
bolj ugodno in ob enakomerni in izenačeni 
temperaturi dajejo tudi več medu. Podobne 
dobre uspehe so dosegli tudi v kokošnjakih 
ter v farmah perutnine, v inkubatorjih ter 
vzgajališčih perutnine. S stekleno volno 
izolirane shrambe za krompir in žito so 
zlasti priporočljive zato, ker preprečujejo 
kalitev; uporaba te izolacije v vinskih kle
teh pa omogoča nepretrgano in enakomerno 
vretje vina.

Izolacijske plošče iz steklene volne so 
negorljive in so zato tudi odlično sredstvo 
za varstvo pred požarom senikov, silosov, 
žag in drugih naprav, v katerih so vskla- 
diščene velike količine lahko gorljivega 
materiala. Tudi zavarovalne družbe zahte
vajo nižjo stopnjo zavarovalnine za ob
jekte, ki so zaščiteni z izolacijskimi plošča
mi iz steklene volne.

OGREVANJE KRETNIC POZIMI
Železniške oprave Imajo v zimskem čašo, 

posebno pa kadar pada sneg, velike finančne 
Izdatke za nujno potrebno delovno silo. ki 
je stalno zaposlena pri čiščenju snega na 
kretnicah. Tl stroški so posebno občutni na 
velikih (ranžirnih) postajah, ki so oprem
ljene z velikim številom kretnic. Delovna 
sila na takih postajah mora biti stalno v 
pripravljenosti oz. na mestn, najsi pada 
sneg. ali ne. Z ogrevanjem kretnic se pa 
tl stroški močno znižajo. Kretnice se morejo 
ogrevati z električnim! ali parnimi napra
vami — ogrevalcl. Italijanske železnice so 
usvojile električne ogrevatce 110(1 vatov ter 
uporabljajo električni tok od 20 amperov In 
50 voltov. Ogrevalcl, ki so vdelani v ko
vinske cevi pol-oblega preseka dolžine 1 m. 
so pritrjeni ob glave kretnlških tračnic. Ta 
sistem je v raznih oblikah osvojen tndl prt 
drugih železnicah, n. pr. v Franclji. Nemčiji 
ln Belgiji.

Francoske železnice so preizkušale mož
nost ogrevanja kretnic a parnimi ogreval
nimi napravami. Za te ogrevalce so bile 
uporabljene cevi premera 27 mm ln dolžine 
9,8 m, skozi katere so "spuščali pod pritiskom 
4 5—J, atmosfer v razvodno mrežo potrebno 
količino pare. Parno ogrevanje je bilo sicer 
učinkovitejše, imelo je pa številne nevšečne 
posledice v primerjavi z električnimi ogre
valcl, kot n. pr. cevi so zaledenele, ko so 
prekinili ogrevanje, Investicijski ln vzdrže
valni stroški so bili večji.

V.
............... 4»..»

REŠITEV DOPOLN JEV ALKE
1. Karneval — 2. skakalec — 3. makaroni

— 4. krokarji — 5. barikada — G. časnikar
— 7. Slovenka.

SE DVE ZMAGI JUGOSLOVANOV
Pet jugoslovanskih šahovskih mojstrov 

je gostovalo v tujini. To pot so obiskali 
Anglijo. Vsi se vračajo domov z lavorikami. 
Na zelo močnem mednarodnem turnirju, ki 
so ga igrali v treh angleških mestih v spo
min Stauntona, so štirje zastopniki Jugo
slavije zasedli vsa prva mesta. Gligorič je 
prepričljivo zmagal, Pirc in Trifunovič sta 
z enim najmočnejših mojstrov zapada — 
švedskim Argentincem Stahlbergom, kandi
datom za svetovnega prvaka, delila tretje 
do peto mesto, nadaljnja mesta med zma
govalci pa je z Aleksandrom. Rossolimojem 
in Unzickerjem (Anglež Francoz in Nemec) 
delil mladi Jugoslovan Matanovič, ki se je 
dolgo boril za prvo mesto, pa je zlezel ne
koliko niže samo zaradi mladostne neizku
šenosti.

S temi zmagami smo si Jugoslovani pri
borili verjetno 1 velemojstra (Gligorič) in 
novega mednarodnega mojstra (Matanoviča).

Sedemnajstletni gimnazijec šahovski moj
ster Bora Ivkov pa je Jugoslaviji priboril 
naslov svetovnega prvaka. Prvi mladinski 
šahovski prvak je odslej Jugoslovan. Ivkov 
je zmagal prepričljivo s, celo točko in pol 
naskoka pred vsemiI Tudi ta veliki dogodek, 
ki ne pomeni veliko samo šahovsko, temveč 
precej tudi za ugled nove socialistične Ju
goslavije sploh, se je odigral v Angliji.

Prinašamo zanimiv finale s Stanntono 
vega turnirja. Jugoslovan Gligorič je 
efektno premagal velemojstra zapada Stahl- 
berga:

8

Igrajte z Gligoričem! Naloga, ki v ur 
jo zastavljamo, se glasi:

Kako boste najhitreje dobili kot beli?

OPOZORILO
Vse naše. dopisnike m sodelavce prosimo, da nam svoje prispevke 

dostavljajo najpozneje do ponedeljka popoldne, če želijo, da bodo objav
ljeni že v prihodnji številki.

Uredništvo
.....     "*~~*+**1     ^t*^0*^**^*^^***^*^****************^^^***^^          m,s«     W

Ah poznate pisatelje svetovnega slovesaLev Nikolajevič Tolstoj, 
eden največjih svetovnih pisateljev 
XIX. stoletja, se je rodil 9. septembra 
1828 v Jasni poljani v Rusiji. V letih 
1844 do 1817 je študiral na kazanskem 
vseučilišču orientalske jezike in pra
vo. Študija pa ni do
končal, ker se je —x
raje vrnil v Jasno „ ^
poljano. O svoji mla- 
dosti pripoveduje v
spisih »Detinstvo«, 
* Deška leta« in »Mia- Vj#:
dost«. V svojih delih *.
»Kavkaški ujetnik« / r ' v-' 
in »Sečnja gozda« j' 
opisuje vojaško živ
ljenje in vojno. V 
času krimske vojne 
leta 1854 je živel na ...
Krimu, kjer je še bolj razširil in 
obogatil poznavanje življenja in lju
di. V 60. letih preteklega stoletja je 
zavrgel svoje plemiške poglede na 
življenje in se posvetil vzgoji kmetov.

Njegova največja dela so »Vojna 
in mira in »Ana Korenina«. Večja le
poslovna dela so še »Rodbinska sre
ča«, »Smrt Ivana Iljiča«. »Kreutzer- 
jeva sonata«. »Satan«, »Vstajenje«, 
»Hadži Murat« in drame »Živi mr
tvec«, »Moč teme«. Vsa ta 'ela so 
prevedena v slovenščino. Lev V Tol
stoj je že za življenja zas' »l po 
vsem svetu. Umrl je 20. ti" mbra 
1910 v Ostapovem, pokopan pa je bil v 
Jasni poljani.

Jack London (1876—1916) je že 
v rani mladosti občutil siromaštvo in 
spoznal surovost kapitalističnega sve
ta. Bavil se je z vsemi mogočimi 
poklici. Bil je prodajalec časopisov, 
sezonski poljsui de
lavec, ribič, mornar 
itd. Eno leto je Štu
diral na kalifornij
ski univerzi, potem 
ga je nemirna nara
va, pognala spet po 
svetu. Begal je po 
morjih, iskal zlata 
na Aljaski, prepoto- ^
val peš vso Ameri- \
ko, preplovil Tihi 
ocean, prišel v Japonsko in z ladjo 
dospel do Behringove ožine. Na svo
jih potovanjih je obogatil življenjske 
izkušnje in zbiral material za svoja 
dela.

London je realistični pisatelj in 
socialist. Njegova dela so pisana s 
srcem, žarom in ljubeznijo do ljudi, 
živali in prirode, pisana so z željo 
osrečiti človeka. Ena njegovih naj
boljših pripovedk je *Sila življenja«, 
v kateri opisuje borbo lačnega in do 
skrajnosti izčrpanega človeka s pri
rodo. Knjige »Martin Eden«, »Dolina 
meseca«. »Klic divljine« in »Železna
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peta« se odlikujejo po odkritosrčni 
vsebini in prikazujejo najlepše člove
ške lastnosti: poštenost, junaštvo, moč 
in neodvisnost. Napisal je še »Beli 
ovčjak«, »Morski volk«, »Hči snega«, 
»Ljudje s prepada«, »Povesti z južne
ga morja«, »Zakon življenja« in še 
mnogo drugih pripovednih spisov.

•
Sinclair L e w i s je ameriški 

pisatelj. Rodil se je leta 1875. le kot 
študent je izdal prvo svoje delo, po
polnoma se je pa posvetil književno
sti po dolgoletnih potovanjih po Ame
riki in Angliji, kjer 
je proučeval ljudi 
in družbene razme
re. Bil je realist in 
oster kritik. Največji 
uspeh je imela nje
gova knjiga »Glav
na ulica« in knji
ga »Babbitt«. Njegov 
najbolj znani roman 
je' *dr. Arrowsmith«, 
kjer opisuje življe
nje zdravnika, ki se 
odreče mamljivemu 
udobnemu življenju 

in varljivi slavi, 
da bi se posvetil poklicu raziskovalca. 
V romanu »An n Wickers« opisuje 

borbo žene za pra
vico udejstvovanja v 
družbenem življenju. 
Leta 1930 je Sinclair 
Lewis prejel Nobe
lovo nagrado za knji
ževnost.

Leta 1935 je objavil roman »To se 
pri nas ne more zgoditi«, v katerem 
se odločno upre rastoči fašistični ne
varnosti. Po vojni zajemajo njegovi 
romani novo vsebino. V svojem zad
njem velikem delu »Kraljevska kri« 
opisuje rasno diskriminacijo in polo
žaj črnca v Ameriki in je ta roman 
eden najboljših v pisateljskem ustvar
janju Siclair Leivisa. V času druge 
svetovne vojne se je vsestransko boril 
proti fašizmu, bil je odločen pobor- 
nik Rooseveltove antifašistične poli
tike. Umrl je letos 10. januarja v neki 
rimski kliniki, kjer je podlegel srč
nemu napadu.

s
H o nor 4 de Balzac (1799 do 

1850), francoski pisatelj, je bil eden 
največjih realistov na svetu in naj
boljši tedanje družbe. Živel je v dobi 
Napoleonove slave in 
propada, v dobi, ko 
se je krepila in ra
sla francoska bur- 
žoazija. Balzac je bil 
sam plemič, ogreval 
se je za monarhijo, 
kljub temu je v svo
jih delih obtoževal 
tedanjo družbo in jo 
prikazal takšno, ka
kršna je bila v res
nici. Vedno je bil na strani zatira
nega razreda, za katerega je vedel, 
da mu pripada bodočnost.

Njegova najbolj znana dela, ki so 
tudi prevedena v slovenščino, so »Te
ta Liza«, »Oče Ooriot«, »Striček Pont«,

»Izgubljene iluzije« in novela »Župnik 
iz Toursa«. Balzac je skoraj vsa svo
ja dela združil v bogato zbirko, ki 
jo je imenoval Človeška komedija. 
Napisal je še vrsto bogatih del, ki 
čakajo, da jih prevedemo v sloven
ščino.

Henri Beyle-Stendahl se 
je rodil v malem francoskem mestecu 
Grenoblu leta 1783. Leta ,Ofi0 se je 
ves navdušen pridružil ■>Leonovi 
armadi in se udeležil, voj/ pohodov 
v Italijo in v Rusijo, preživel požar 
v Moskvi in hud mraz ob prehodu 
čez reko Berezino.
Po Napoleonovem po 
razu je iz Francije 
odšel v Italijo, ki 
mu je postala druga 
domovina. /T *•

V svojem romanu HV 1 
»Parmska kartuzija« V-
je z zanosom pisal o ^ 
značaju italijanske
ga ljudstva. Ko so 
avstrijske oblasti za
sedle Italijo, je v svojih delih kri
tiziral avstrijsko politiko in se vne
mal za republikansko gibanje, zaradi 
česar je bil preganjan in pod stal
nim nadzorstvom avstrijske policije. 
Pozneje so ga izgnali tudi iz Italije 
nazaj v Francijo. Leta 1827 je Sten- 
dahi izdal svoj prvi roman »Navade 
pariškega salona« in roman »Rdeče in 
črno«, v katerem opisuje družbeno 
politične dogodke svoje dobe. Poleg 
drugih romanov je napisal še roman 
»Belo in črno« (Lucian Leuwen), ki 
je tudi v slovenskem prevodu.

Vladimir Nazor se je rodil 
30. maja 1876 v Postirah na otoku 
Braču. V vsem času svojega študent
skega življenja je objavljal številna 
pesniška dela v raznih almanahih in 
časopisih. V vseh njegovih zbirkah, 
kot so »Slovenske legende«, »Hrvatski 
kralji«, *Medved Brunda«, »Utve ela- 
tokrile«, »Nove pesmi« in »Intima« je 
poudarjena globoka povezanost z rod
no zemljo. Njegova književna dela 
»Veli Jože«, »Istarski gradovi« itd. 
opisujejo trpečo istrsko zemljo. Nazor 
je bil v svojem pes
niškem in pisatelj
skem ustvarjanju ne
utrudljiv. Zelo po
membne so njegove 
novele, ki so preple
tene z močno social
no vsebino, nadalje 
roman Sarki in Pa
stir Loda itd. Še v 
visoki starosti je 
ustvarjal in objavili 
vrsto novel iz za-1 
grebškega življenja.
V oseminšestdesetem letu starosti se je 
odzval pozivu za borbo proti nasilju 
in neustrašeno prenašal vse težave 
partizanskega življenja. Izvoljen je 
bil za predsednika ZAVNOH in 
predsednika Izvršnega odbora Enotne 
narodnoosvobodilne fronte Hrvatske. 
Postal je tudi član predsedstva AV- 
NOJ. Po osvoboditvi je Nazor aktivno 
.si/deloval v političnem življenju. Za 
svoje zaslužno patriotično delo je bil 
odlikovan z redom narodne osvobo
ditve in redom zaslug za narod /. 
stopnje. Umrl je nagle smrti 19. ju
nija 1949.


